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هشت خودروی خارجی عرضه شد

آغاز دور جدید فروش 
خودروهای وارداتی

نرخ سود بین بانکی 
افزایش یافت

۵۲ درصد  بودجه 
از محل  مالیات تأمین شد
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سرمقاله

اقدامات مثبت 
در رفاه اجتماعی

اقدامات دولت ســیزدهم 
مســلماً شــرایط را بسیار 
مناسب به سمت رشد تولید 
و رفاه اجتماعی هدایت کرده 
و به دلیل اینکه تاثیراتش با وقفه زمانی روی درآمد 
ملی و بودجه دولت اثر مثبــت می گذارد. لذا باید 
اجازه دهیم که دولت به روال منطقی خود کارهایی 
را انجام دهد و سپس از دولت بخواهیم که بگوید 
اقداماتش چه اثری داشته اند. به این معنا فعلا باید به 
دولت حاضر فرصت دهیم تا نتیجه کارها مشخص 
شود و تصمیمات پخته تر عمل کند. از آنجا که نرخ 
تورم نیز در دو سال اخیر بسیار شتاب دار بود، باید 

این مهلت داده شود...

عبدالمجیدشیخی،مسائل
اقتصادی

متنکاملدرصفحه3
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توسعه گردشگری 
با مشارکت دانش بنیان ها 

نرخ بیکاری به پایین ترین رقم 20 سال اخیر رسید

 رکوردشکنی  شاغلین  بخش صنعت
صفحه3
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افزایش  اعتبار کالابرگ  الکترونیک
یارانه   جدید   به   خانوارها   تعلق   می گیرد

با امضای توافق نامه همکاری توسط معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری و وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، توسعه 
بازار و حفظ صنایع دستی، میراث فرهنگی و تحول 
حوزه گردشگری با استفاده از ظرفیت  شرکت های 
دانش بنیان و خلاق کلید خــورد. به گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، توافق نامه 
همکاری مشــترک بین معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با هدف توسعه 
کسب وکار و اشتغال پایدار مبتنی بر فناوری و نوآوری 
در حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
منعقد شد. این موافقت نامه همکاری توسط روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهــور و عزت الله ضرغامــی، وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی امضا شد. یکی 
از مهم ترین محورهای این موافقت نامه، هم افزایی در 
راستای حمایت از شرکت های دانش بنیان، خلاق 
و تولید اشــتغال آفرین در حوزه میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، ایجاد زمینه رشد، 
توســعه و افزایش صادرات کالا و خدمات مرتبط 
با میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری و 
بهره گیری از ابزارهای نوین مالی در راستای حمایت 
از کسب وکارهای دانش بنیان و خلاق است. معاونت 
علمی و وزارت میراث فرهنگی به صورت مشترک 
زمینه را برای شکل گرفتن بازیگران بزرگ فناور در 
حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با حمایت از رســوخ فناوری در حوزه های میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فراهم می کنند. 
یکی از محورهای همکاری مشــترک اســتفاده از 
فناوری های کاربردی در حوزه های میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با همکاری ستاد توسعه 

فناوری های فرهنگی و نرم و...

اجتماعی

فرمانده یگان حفاظت ســازمان منابــع طبیعی از 
کشف هفت متر مکعب چوب قاچاق در سال جاری 
و پیگیری برای نصب دوربین مداربســته به منظور 
پایش عرصه های طبیعی در شهرستان های دماوند 
و شمیرانات خبرداد. ســرهنگ احمد ناصری نیکو 
با بیان اینکه رفع تصرف قضایی در دو قالب اجرایی 
شــده اســت، اظهار کرد: در قالب اجــرای احکام 
قضایی طی هفت ماه ســال جــاری ۱۳۷ مورد رفع 
تصرف در مســاحت ۲۱۷ هکتار انجام شده است. 
در جهت اجرای تبصره ۱ ماده ۵۵ قانون حفاظت و 
بهره برداری از جنگلها و مراتع نیــز ۲۹۷ مورد رفع 
 تصرف در سطح استان در مساحت ۵۷ هکتار انجام

 شده است.
وی با اشــاره به شهرســتان هایی که بیشترین رفع 
تصرف اراضی ملی  در آن ها انجام شده است، گفت: 
این کار بیشتر در شهرستان های دماوند، شمیرانات و 
فیروزکوه صورت گرفته و کمترین رفع تصرف مربوط 
به پاکدشت و پیشوا است چراکه اراضی ملی در این 
مناطق نسبت به شهرستان های شمیرانات، دماوند و 

فیروزکوه کمتر است.
ناصری نیکو درباره آمار کشــفیات قاچاق چوب در 
استان تهران اظهارکرد: طی هفت ماه سال جاری چهار 

دستگاه خودروی حامل چوب قاچاق در شهرستان 
شهریار توقیف شده است. میزان چوب توقیف شده ۷ 
متر مکعب و بیشتر از نوع توسکا بوده است. وی درباره 
وضعیت نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی استان 
تهران گفت: متاسفانه جذب نیرو در سال های اخیر 
محدود بوده است. در حال حاضر بالغ بر ۷۰ نفر عضو 
یگان حفاظت منابع طبیعی استان تهران هستند این 
در حالیست که این آمار باید دست کم حدود ۱۳۰ نفر 
باشد بنابراین ما تقریباً با نصف ظرفیت نیرو وظایف 

خود را انجام می دهیم.
ناصری نیکو درباره وضعیت تجهیزات یگان حفاظت 
منابع طبیعی استان تهران اظهارکرد: در سال جاری 
تصمیم داشتیم یک سری ادوات پایشی را به سیستم 
خود اضافه کنیم که از جمله آن ها می توان به نصب 
دوربیــن مداربســته در شهرســتان های دماوند و 
شمیرانات اشاره کرد. این دوربین ها تا ۵۰ کیلومتر 
قابلیت پایش دارند اما این کار فعلًا امکان پذیر نشده 
است اما پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسد. استفاده 
از پهپاد را با هدف مکانیزه شدن پایش پیشنهاد دادیم 
ولی متاسفانه به علت کمبود اعتبارات این اتفاق هنوز 
رخ نیفتاده است البته نصب دوربین امسال به نتایجی 

خواهد رسید.

یک هنرمند مطرح حوزه گرافیک با حضور در »ساعت 
به وقت قدس« از آثار خود در حوزه مقاومت و نقش و 

تاثیر کار هنرمندان در این حوزه سخن گفت.
صابر شــیخ رضایی هنرمند گرافیســت در گفتگو 
با برنامه »ســاعت بــه وقت قــدس« در خصوص 
فعالیت های خود در حوزه مقاومــت توضیح داد: از 
سال 8۰ در فضای هنری تنفس می کنم و در این دو 
دهه با سرفصل مقاومت چه ملت مظلوم فلسطین چه 
دیگر ملت هایی که تحت ظلم و استثمار هستند، آثار 
زیادی خلق کردم؛ فکر می کنم در حوزه فلسطین ۵۰ 

اثر داشته باشم.
وی افزود: اساسا هنر شیوه متفاوتی از فکر کردن است 
و هنرمندان دریچه هایی را بــه روی مردم دنیا برای 
جور دیگر دیدن و جهان را فهم کردن باز می کنند. 
هنر مقاومت به کمک انسان های آسیب دیده می آید 
و افق های امیدبخشی را به آنها نشان می دهد و برای 

مردم دنیا نیز فتح قله های بیشتر را نوید می دهد.
شیخ رضایی فلسطین را نمادی از برگرداندن ورق به 
سمت مظلومین دانست و تاکید کرد: با اینکه اشغال 
این سرزمین سابقه 8۰ ساله دارد به مرور ثابت شد 
سیاست ها می توانند شکســت بخورند و زبان هنر و 
رسانه کارگشا باشد و این رنج تاریخی و بحث هویتی 

در حوزه جهان اسلام را نمایش بدهد. این هنرمند 
با اشاره به بایکوت محصولات و فرآورده های تجاری 
اسرائیل در کشورهای عربی در خصوص یکی از آثار 
خود توضیح داد: در این اثر در کنار پرتقال هایی که 
بخشی از محصولات اسرائیلی ها است، یک نارنجک 
می بینیم که جنــگ افروزی و خون ریــزی آن ها را 
 نشــان می دهد، گویی محصول اصلی آنها جنایت 

و مرگ است.
وی با اشاره به کاراکتر حنظله که بسیاری از هنرمندان 
با آن خلق اثر کرده اند، اظهــار کرد: من هم در اثری 
روی سر حنظله نمادی از ستاره داوود را گذاشتم که به 
شکل خار است و به او آسیب می رساند. در اثر دیگری 
هم تک تک نمادهای ناجی العلی خالق این کاراکتر را 

استخراج و نمادپردازی کرده ام.
شیخ رضایی همچنین اثر دیگرش را که حاج قاسم 
در آن حضور داشت مرور کرد و در پایان گفت: آینده 
جهان مقاومت به واسطه کار مجاهدان روشن است. 
بزرگترین کار را شهدا و مجاهدان انجام می دهند و 
هنرمندان در سایه هستند و شاید در جهان رسانه 
بتوانند خط مقدمی را فتح کنند اما هر قدم موفقی 
که برمی دارند جا پای یک شهید می گذارند و مسیر 

را طی می کنند.

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه پایدارســازی در کار 
جهادی از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: کار 
داوطلبانه هیچ منافاتی با نظم، انضباط و دقیق و علمی 
بودن ندارد. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی در مراسم اختتامیه مهرواره ملی برای ایران 
که در دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد، اظهار داشت: 
امام حسن عسگری )ع( می فرمایند دو خصلت هست 
که از بالاترین خصلت هاســت، یکی ایمان به خدا و 

دیگری نفع رساندن به مردم است.
وی با اشاره به کارهای داوطلبانه، خیریه و جهادی، 
افزود: یک تفــاوت ماهوی بین کارهــای خیریه و 
جهادی در محیط دانشگاه و علمی و در عموم جامعه و 
توده های جامعه وجود دارد.تفاوت این است که حتما 
اینجا باید پیش قراول و پرچم دار مدیریت دانش در 
این عرصه هم باشند و بتوانند با بهره برداری ازعلم و 
دانش خود این فرهنگ بسیار غنی کار خیر و جهادی 
را با مبانی مستحکم پیش ببرند و تجربه ها را در کنار 

هم قرار دهند.
رئیس مجلس گفت: یکی از نکاتی که باید توجه کرد 
خاستگاه کار خیر است. بدون شک در هر کار داوطلبانه  

اولین موضوعی که باید به آن توجه کرد روحیه جهادی 
است. روحیه جهادی مبنای هر کار داوطلبانه و خیر 
است. قالیباف تصریح کرد: روحیه جهادی برخاسته از 
جوهره و درون افراد است و هرگز تحت تاثیر عوامل 
بیرونی قرار نمی گیرد. همچنین در فراز و نشیب ها 

باعث کندی و تندی و ناامیدی نمی شود.
وی ادامــه داد: هیچوقت روحیه جهادی، خســته 
نمی شود چون کار برای خدا خســتگی و ناامیدی 
ندارد و قطعــا بدون نتیجه نخواهد بــود. هرگز این 
خاستگاه برخاسته از یک نظام بروکراسی و اداری و 
وظیفه مندی نیست بلکه در یک فضای ایثارگری و از 

خودگذشتگی است.
رئیس مجلس با بیان اینکــه دومین نکته ماهیت و 
صورت این فعالیت داوطلبانه اســت، تاکید کرد: ما 
در مجلس یازدهــم در برنامه هفتم یک بند الحاقی 
برای گروه های جهادی و نیروهــای داوطلب وجود 
دارد این بدان معنا نیســت که گروه های جهادی را 
در ضابطه اداری بیاوریم بلکه از این بابت آورده شده 
است که اشکالات سیســتم اداری مانع حرکت های 

جهادی نشود.

امام جمعه موقت تهران گفت: با پیروزی شگفت انگیز 
اطلاعاتی-نظامی مجاهدان فلســطینی در عملیات 
طوفان الاقصی، هیمنه ی اطلاعاتی، نظامی و امنیتی 
این رژیم جعلی فرو پاشید و به معنی واقعی کلمه گرفتار 
مرگ مغزی شد. حجت الاســلام سید محمدحسن 
ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران در خطبه های نماز 
عبادی-سیاسی این هفته که در محل دانشگاه تهران 
اقامه شد، طی سخنانی ضمن اشاره به دیدار اخیر رهبر 
معظم انقلاب اسلامی با اعضای شورای نگهبان، بیان 
کرد: ایشان به ضرورت فراهم آوردن زمینه مشارکت 
پرشور مردم اشاره داشــته و در آغاز سال جاری نیز به 
راهبردهای امنیت، ســلامت، رقابت و مشــارکت در 
انتخابات پرداختند. وی افزود: مشارکت در انتخابات از 
آشکارترین نوع مشارکت سیاسی در جوامع مردم سالار 
است و نماد اراده ملت برای تعیین سرنوشت جمعی و 
سیاسی خود است. مشارکت گسترده در انتخابات نقش 
تعیین کننده ای در تحکیم پیوند دولت و ملت و گردش 
نخبگانی و هم چنین جابجایی قــدرت ایفا می کند و 

مهم ترین ابزار تجلی اراده و حاکمیت ملت است.
امام جمعه موقت تهران عنوان کرد: رقابت سیاسی از 
مهم ترین عوامل افزایش مشــارکت و حضور فعال در 
کنار صندوق های رأی است. با نگاه به این مهم، رقابت 
پیش نیاز مشارکت پرشور است؛ رهبری معظم انقلاب 
در دیدار اخیر اعضای شــورای نگهبان بر این مسئله 

تأکید کردند.
ابوترابی اظهار داشت: تصمیمات بعضی از هیات های 
اجرایی عالمانه، خردمندانه و همسو با این اصول نبود 

و مورد نقد صاحب نظران دغدغه مند و مسئولان ارشد 
اجرایی قرار گرفت. امیــدوارم با برنامه ریزی صحیح و 
احساس مسئولیت دولتمردان و ملت عزیز، شاهد حضور 
اقتدارآفرین ملت بزرگ ایــران در انتخابات پیش رو 
باشیم. وی با اشاره به درگیری ها در غزه و جنایات رژیم 
صهیونیستی عنوان کرد: بیش از 4۰ روز از این مقاومت 
اقتدارآفرین می گذرد؛ فلسطین پاره ی تن اسلام و غزه 
نیز پاره ی تن فلسطین است. امام موسی صدر می فرمود 
"ما اسرائیل را شــر مطلق می دانیم". هیچ رژیمی را 
خطرناک تر از این رژیم نمی شناســم؛ شــکل گیری، 
ماندگاری این رژیم کودک کش با حمایت کامل و تمام 
عیار سیاسی-نظامی- اقتصادی آمریکاست. خطیب 
جمعه تهران تصریح کرد: بر اســاس پروژه انگلیسی 
و اعلامیه غیرقانونی بالفور در ســال ۱۹۱۹ میلادی، 
زمینه تولد این رژیم منحوس فراهم شد و با مدیریت 
انگلستان و آمریکا سال ۱۹48 میلادی تولد نامشروع 
او شــکل گرفت. این رژیم در طول حدود ۷۰ سال با 
کشتار و قتل عام مســلمانان و مسیحیان و هم چنین 
اشغالگری، ســرزمین مظلوم فلسطین را تصرف کرد 
و با حمایت قدرت های غربــی و آمریکا تا امروز حیات 
ننگین و عنکبوتی اش ادامه داشته است. ابوترابی خاطر 
نشان کرد: رژیم اشغالگر یکی از مهم ترین مولفه های 
بحران زا در منطقه خاورمیانه و جهان اسلام و جامعه 
جهانی بوده است؛ با پیروزی شگفت انگیز اطلاعاتی-

نظامی مجاهدان فلسطینی در عملیات طوفان الاقصی، 
هیمنه ی اطلاعاتی، نظامی و امنیتی این رژیم جعلی فرو 

پاشید و به معنی واقعی کلمه گرفتار مرگ مغزی شد.

قالیباف:کارجهادیمنافاتیباانضباطونهادسازینداردکشفقاچاقچوبدراستانتهران

رژیمصهیونیستیگرفتارمرگمغزیشدهاست

سياسیفرهنگی 

محصولاصلیاسرائیلجنایتومرگاست

آگهی تجدید مناقصه عمومی  )نوبت اول(
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۵/4۵۳/د مورخ۱4۰۲/۰۷/۰۳موضوع بند8 صورتجلسه شماره۱۳4 مورخ۱4۰۲/۰6/۱4 شورای اسلامی شهر جهت انجام مناقصات 

عمومی اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای حداقل رتبه ۵ راه و ترابری واگذارنماید.
۱-موضوع مناقصه:احداث امتداد خیابان سایت صنعتی تا خیابان فردوسی شهر اندیشه به اعتبار ۵۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال با احتساب ۹درصد مالیات بر ارزش افزوده می باشد.

۲-شرح مختصری از مشخصات و مقادیر کار:
عملیات تخریب،عملیات خاکی با ماشین، قالب بندی و چوب بست، بتن درجا،بتن پیش شاخته،زیر اساس،اساس،زیر بالاست و بالاست،آسفالت،حمل و نقل و سایر عملیات اجرایی نسبت به فهرست بهای راه و باند ۱4۰۲ و دستور 

کارهای ابلاغی، با احتساب ضرایب طبق »برآورد و شرایط عمومی وخصوصی پیوست«،تجهیز کارگاه مقطوع)ضریب دیگری به آن تعلق نمی گیرد(فاقد ما به التفاوت مصالح، ما به التفاوت قیمت ارز و افزایش قیمت می باشد.
۳-سپرده شرکت در مناقصه:

مبلغ ۲/۷۵۰/۰۰۰/۰۰۰ریال می باشد  به همین منظور ضمانتنامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه با واریز نقدی به حســاب جاری سیبا به شماره ۰۱۱۳۹۹44۵6۰۰۱  نزد بانک ملی ایران شعبه بلوار آزادی اندیشه 
کد۲4۱۷)شماره حساب شبا IR۱۵۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۱۳۹۹44۵6۰۰۱( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد.لازم بذکر است نفرات اول،دوم و سوم مناقصه هرگاه 

حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
4-مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان ساعت اداری روز دوشنبه مورخ۱4۰۲/۰۹/۰6ومحل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولتwww.setadiran.ir می باشد.

۵-مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات:
متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز شنبه مورخ۱4۰۲/۰۹/۱8 اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت و سپس تصویر سپرده شرکت در مناقصه را در سامانه 

تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir بارگذاری نمایند.
تذکر: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب(و)ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.در جلسه بازگشایی پاکت های)ب(و)ج( اسناد فیزیکی )کاغذی(و اسناد فاقد  امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.

6-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه:
متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.

۷-زمان بازگشایی پیشنهادها:  روزیکشنبه مورخ۱4۰۲/۰۹/۱۹ می باشد.
8- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.

۹-هزینه درج آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه است.
بهروزکاویانی-شهردارشهراندیشه

تاریخ انتشار نوبت اول:۱4۰۲/۰8/۲8
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱4۰۲/۰۹/۰۵



اقتصاد2
ایران

تمدید قــرارداد فروش گاز به 
نیروگاه های بغداد 

معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: براساس توافق 
ایران و عراق کارگروهی متشکل از کارشناسان 
دو طرف روی موضوع تمدید قرارداد فروش گاز 
به نیروگاه های بغداد کار خواهند کرد تا پیش از 
پایان سال میلادی این قرارداد تمدید شود. به 
گزارش وزارت نفت، مجید چگنی با اشــاره به 
دیدار اخیر جواد اوجــی، وزیر نفت با زیاد علی 
فاضل، وزیر برق عراق و تمایل این کشور برای 
توســعه روابط گازی تهران-بغداد اظهار کرد: 
هم اکنون دو کشور در حوزه انرژی روابط سطح 
بالایی دارند و مســئولان هــر دو طرف تمایل 

زیادی برای تقویت این روابط دارند.
وی با بیان این که سال هاست بخشی مهمی از 
انرژی عراق از سوی ایران تأمین می شود، افزود: 
قرارداد فروش گاز به نیروگاه های استان بغداد در 
شرف اتمام بوده و طرف عراقی با جدیت به دنبال 
تمدید آن است. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
تصریح کرد: با موافقت وزیر نفت و با توجه به نیاز 
کشور دوســت و برادر عراق به گاز، قرار بر این 
شد به زودی پس از مذاکرات و انجام توافق های 
دوجانبه، قرار داد فروش گاز به نیروگاه های بغداد 
تمدید شود،  براساس توافق دو طرف کارگروهی 
متشکل از کارشناسان ایرانی و عراقی روی این 
موضوع کار خواهند کرد تا پیش از پایان ســال 

میلادی این قرار داد تمدید شود.
چگنی با تأکید بر اینکه طــرف عراقی تمایل 
زیادی برای افزایش واردات گاز از ایران در قالب 
قراردادهای کنونی بین دو کشــور دارد، گفت: 
زیرســاخت های لازم برای انتقال گاز بیشــتر 
در حد نیازهای کنونی عراق وجــود دارد. وی 
ادامه داد: ایران و عراق در زمینه تجارت گاز نیز 
پیشنهادهای مطلوبی برای یکدیگر دارند که در 
نشســت های آینده کارگروه های مشترک دو 

طرف بررسی خواهد شد.
با توجه به نیاز عراق به گاز طبیعی برای مصارف 
نیروگاهی، طرح موضوع و مذاکرات قراردادی 
صادرات گاز ایران به این کشور از نیمه دوم سال 
۱۳۸۹ آغاز و در این زمینه قرارداد فروش گاز به 

بغداد در تیرماه سال ۱۳۹۲ در بغداد امضا شد.

تعداد صندوق های طلا بورس 
کالا به سیزده رسید

مدیر صندوق های کالایی بــورس کالا گفت: 
ســیزدهمین صندوق طلای بــورس کالا از 
چهارشــنبه هفته پیش وارد بازار ثانویه شــد. 
رحمان آراسته مدیر بازار مشتقه و صندوق های 
کالایی بورس کالا گفت: سیزدهمین صندوق 
طلای بورس کالا از روز چهارشنبه ۲۴ آبان وارد 
بازار ثانویه شد. او در پاسخ به این پرسش که چرا 
بورس کالا به دنبال افزایش تعداد صندوق های 
طلا رفته اســت؟ اظهار کرد: این افزایش تعداد 
به این سبب است که بتوانیم افرادی که درجه 
ریســک پذیری کمتری دارند و تمایل به ورود 
مستقیم در ســرمایه گذاری همچون شمش و 
سکه طلا دارند را به این سمت حرکت دهیم و این 
سهامداران خیال آسوده داشته باشند که افراد 
دیگری با اطلاعات مالی تخصصی تر می توانند 

بر دارایی های آن ها معامله کنند.
این مقام مسئول در ادامه بیان کرد: خوبی این 
صندوق ها این است که به سبب حضور مدیران 
خبره و تعدد دارایی و ســهامداران آن ها بسیار 
نقدشونده هستند و ســهامداران هر زمان که 
اراده کنند می توانند دارایــی خود را به فروش 
برسانند. همچنین صندوق های طلا در دو سال 
اخیر بالاترین بازدهی را در میان صندوق های 
بازارسرمایه داشــته اند که این خود یک نکته 
مثبت محسوب می شود که افراد به جای جذب 
در بازار های غیررسمی و تلگرامی به سمت این 
بخش حرکت کنند حرکتی که نه تنها به خود 
ســهامداران کمک خواهد کرد بلکه به سبب 
جذب نقدینگی به دولــت و بانک مرکزی نیز 

کمک قابل قبولی خواهد کرد.
آراســته اظهار کرد: برای فعالان بــازار اعم از 
سهامداران حقیقی و خرد هیچ محدودیتی برای 
ورود به صندوق های طــلای بورس کالا وجود 
ندارند و با هر میزان نقدینگــی می توانند وارد 
سرمایه گذاری در این حوزه شوند. یکی دیگر از 
اهداف افزایش تعداد صندوق های طلا در بورس 
کالا شــکل گیری رقابت ســالم و واقعی میان 
فعالان بازار در حوزه طلا است اقدامی که موفق 
بوده و تاکنون ۲۵ هزار میلیارد تومان نقدینگی 
جذب صندوق های طلا شده است و هدف بورس 
کالا این است که در دو سال آینده نقدینگی را در 

این صندوق ها به ۲۰۰ همت برساند.

اخبار

متقاضیــان خودروهــای 
وارداتی کــه در مرحله اول 
ثبت نام ایــن خودروها در 
اسفند ماه ســال گذشته با 
بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون 
تومان در حساب وکالتی خود، اقدام کرده و نوبت دهی 
شده اند، از امروز )شنبه( تا پایان روز دوشنبه )۲۹ آبان 
ماه( مهلت دارند، از میان هشت مدل خودروی عرضه 
شــده در چهارمین دوره عرضه خودروهای وارداتیِ 
دارای مجوز، ســه اولویت خــود را انتخاب کنند. به 
گزارش ایســنا، متقاضیان خودروهای وارداتی که 
پیش از آغاز ثبت نام، وجه ۵۰۰ میلیون تومانی را در 
حساب وکالتی خود بلوکه کرده بودند، از ششم اسفند 
ماه می توانستند برای ثبت درخواست خود از طریق 

سامانه یکپارچه تخصیص خودروها اقدام کنند.
حــدود ۱۰ روزی پــس از پایان مهلــت ثبت نام 
اولیه، نتایج نوبت های تعیین شده برای تخصیص 
خودروهای وارداتی مشخص و در حساب کاربری 
افراد بارگذاری شــد که براساس آن از میان حدود 
۱۲۰ هزار نفر ثبت نام کننده، ۳۰ هزار نفر نهایی و 
در اصل در لیست دریافت خودروهایی که مقرر شد 
به تدریج وارد کشور شــود، قرار گرفتند. پس از آن 
اولین فروش رسمی خودروهای وارداتی در آخرین 

روزهای اســفند ماه با عرضه چانگان های وارداتی 
سایپا آغاز شد و از حدود یک ماه  پیش سرعت گرفته 
است، به گونه ای از نیمه مهر ماه تاکنون سه مرحله 
اجرایی و تخصیص ها صورت گرفته و از امروز )شنبه 

۲۷ آبان ماه( دور چهارم آغاز شده است.
در ایــن دور از عرضه خودروهای وارداتی هشــت 
محصول شامل هیوندای توســان، النترا و اکسنت 

)کرمان موتور(، تویوتا کرولا ۱۲۰۰cc )معین خودرو 
ایرانیان(   و کیا سونت )کوشاخودرو نگین( دارای 
قیمت قطعی در مبادی ورودی و همچنین هیوندای 
 ۱۵۰۰cc کرتــا )کرمان موتــور(، تویوتا کــرولا
)معین خودرو ایرانیان( و دانگ فنگ شــاین مکس 
)ایران خودرو( دارای قیمت  علی الحساب در مبادی 

ورودی برای مشتریان عرضه شده است.

گفتنی اســت که برای ایــن خودروهــا، تمامی 
فرآیندهــای اخذ مجوزهــای لازم )اســتاندارد، 
محیط زیست و...( توسط شــرکت های واردکننده 
انجام شــده و خودروها وارد کشور شده اند و بدین 
ترتیب خودرویی که هنوز وارد نشده یا تاییدی های 

لازم را ندارد، در این فروش ها حضور ندارند.
بر اســاس برنامه دور چهارم عرضــه خودروهای 
وارداتی، متقاضیانی کــه در مرحله اول ثبت نام در 
اسفند ماه سال گذشته ثبت تقاضا کرده و نوبت دهی 
شــده اند، ســایت ســامانه  یکپارچه خودروهای 
وارداتی برای متقاضیان که طی سه دور قبلی هنوز 
تخصیصی به آن ها صورت نگرفته، از امروز )شنبه 
۲۷ آبان ماه( تا پایان روز دوشنبه )ساعت۲۳ و ۵۹ 
دقیقه ۲۹ آبان ماه( در دســترس خواهد بود تا سه 
اولویت مــورد نظر خود )چینــش اولویت ها، حائز 
اهمیت( را از میان هشــت محصول عرضه شــده، 
انتخاب کنند. تاکید می شود که هیچگونه ثبت نام 
جدیدی در این مرحله انجام نمی شــود و انتخاب 
خودرو در ســامانه صرفاً مختص ثبت نام کنندگان 
مرحلــه اول اســت. همچنین گفتنی اســت که 
قیمت های فوق )قطعی و علی الحســاب(، قیمت 
در مبادی ورودی بوده و هزینه ها و عوارض قانونی 
معمولِ پس از ترخیص، در هنــگام صدور فاکتور 
 نهایی به قیمــت  قطعی که مصوب خواهد شــد، 

اضافه خواهد شد.

هشت خودروی خارجی عرضه شد

آغاز دور جدید فروش خودروهای وارداتی

نرخ سود بین بانکی افزایش یافت
نرخ سود بین بانکی بعد از ۴ هفته کاهش متوالی 
در هفته منتهی به ۲۴ آبان ماه با افزایش ۷ صدم 
درصدی به ۲۳.۶۳درصد رسید. تازه ترین گزارش 
بانک مرکزی از وضعیت نرخ سود بین بانکی نشان 
می دهد این نرخ در هفته منتهی به ۲۴ آبان ماه با 
افزایش ۷ صدم درصدی نسبت به هفته قبل از آن 

به ۲۳.۶۳ درصد رسید.
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۱۷ آبان 
ماه ۲۳.۵۶ درصد، هفته منتهی به ۱۰ آبان ۲۳.۶ 
درصد، هفته منتهی به ۳ آبــان ۲۳.۷۱ درصد و 
هفته پایانی مهر ماه ۲۳.۷۱ درصد بود، این نرخ در 
هفته منتهی به ۱۹ مهرماه ۲۳.۷۶ درصد و هفته 
پیش از آن ۲۳.۷۵ درصد بوده است. بیشترین نرخ 
بهره امســال مربوط به ۸ مهرماه است که به نرخ 
۲۳.۸۰ درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در 
پایان هفته منتهی به ۵ مهر ماه با رکوردشکنی ۱۰ 

سال به ۲۳.۸۰ درصد افزایش یافت.
نرخ سود بین بانکی در هفته پایانی تیرماه، پس از 
۶ هفته درجا زدن در کانال ۲۳.۴درصدی، وارد 
کانال جدید ۲۳.۵درصدی شد و از اوخر شهریورماه 
نیز با عبور از این کانال وارد دامنه ۲۳.۶درصدی 
شده بود اما از هفته های قبل با رکوردزنی جدید 
وارد کانال ۲۳.۸ درصد شــد ولی طی سه هفته 

گذشته به کانال ۲۳.۷ درصد بازگشت.
روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه سال 
گذشته آغاز شده بود؛ از هفته منتهی به ۳۰ آذرماه، 
نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲۱درصدی شده و 
تا هفته منتهی به ۱۹ بهمن ماه در همین کانال 
در نوسان بود ولی از ۲۶ بهمن ماه این نرخ رکورد 
جدیدی در کانال ۲۲درصدی به ثبت رســاند و 
حالا این نرخ در کانال ۲۳درصدی در نوسان است.

آمادگی ایــران بــرای اجرای 
پروژه های عمرانی در ترکمنستان

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امورخارجه با 
اشاره به توانمندی شرکت های ایرانی، گفت: ایران 
مسیر ارزانی برای حمل بار ترانزیتی در کریدور 

شمال- جنوب است.
مهدی صفری در مراســم افتتاحیــه همایش 
اقتصادی تجــاری و بازرگانان نمایشــگاه ایران 
پروژه با یادآوری اینکه تا سال ۹۵ بالغ بر ۵ میلیارد 
دلار با سهم تقریبا برابر دو کشور بود، اظهار کرد: 
اگر این رویه ادامه دار بــود امروز حجم مبادلات 
ایران و ترکمنســتان به ۱۰ میلیارد دلار افزایش 
 یافته بــود. اما به خاطر برخی مســائل این روند 

متوقف شد.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران با تنها کشوری 
که هیچ مشکل و اختلاف مرزی ندارد ترکمنستان 
است. این کشور شریک اســتراتژیک سیاسی و 
اقتصادی ایران اســت. وی ادامــه داد: در دولت 
ســیزدهم، یکی از اولویت های آیت الله رییسی 
ارتقای روابط با همســایگان بود. در همین راستا 
اولین سفر رییس جمهوری به ترکمنستان انجام 
شد و باعث شد امروز حجم مبادلات دو کشور به 

حدود ۵۰۰ میلیون دلار افزایش یافته است.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امورخارجه 
گفــت: ایران، کشــور ۱۰ ســال قبل نیســت. 
ترکمنســتان هم همینطور. امروز ایــران بر لبه 
فناوری حرکــت می کنــد و به عنــوان مثال 
پروژه هایی را در آمریکای لاتیــن اجرا کرده ایم 
که راندمان کاری آن کشور را کنترل ایستگاهها، 
مسیرها، فشــار و... ۲۵ درصد افزایش داده است. 
صفری با بیان اینکه فاز اول این پروژه ۱۰۰ میلیون 
دلار و فاز آخر آن ۱.۱ میلیارد دلار اســت، اضافه 
کرد: ایــران امروز می تواند بــه راحتی در بخش 
پتروشیمی و پالایشگاه لایسنس بدهد و از A تا 

Z را احیا کند.
وی با اشــاره به اینکه جمهوری اســلامی ایران 
در تولید داروهای ســرطانی یــد طولایی دارد، 
یادآور شد: این مسئله در تولید داروهای سرطان 
خون ویژه است. در این زمینه در آمریکای لاتین 
توانستیم شــرکت آمریکایی را کنار زده و برنده 

مناقصه شویم.
وی بیان کرد: از رشید مردوف خواهش می کنم 
برای جبران عقب ماندگی ها به شرکتهای ایرانی 
در بخش های ساختمان، جاده، پل سازی، انرژی، 
مخابرات و... پروژه بدهــد و در قبال آن گاز تهاتر 
شــود. در اینصورت به حجم ۱۰ میلیارد دلاری 

مبادلات بین دو کشور می رسیم.
وی تاکید کرد: شــرکت های ایرانــی در اجرای 
پروژه ها از کشورهای دیگر برتر هستند؛ یکی از 
کشورهای پیشرفته در کشور دیگری سد ساخته 
و مشــکل دارد که ایران در حال احیای آن است. 
وی همچنین ایران را مســیری ارزان در کریدور 
شــمال -جنوب برای حمل بار ترانزیتی جهت 

استفاده ترکمنستان از آن اعلام کرد.
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ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی از تحقق ۹۰ 
درصدی درآمدهــای مالیاتی و ســاماندهی ۲۳ 
میلیون دســتگاه پوز و درگاه پرداخت تا ۲۶ آبان 
امسال خبر داد و گفت: حجم درآمدهای مالیاتی 
امسال به ۴۵۰ هزار میلیارد تومان رسید که این 
میزان توانسته اســت ۵۲ درصد بودجه دولت در 

سال جاری را تأمین کند.
مهدی موحدی بک نظر با تشــریح میزان تحقق 
عملکرد درآمد مالیاتی در ســال جــاری،  اظهار 
داشت: تا ۲۶ آبان ۱۴۰۲، میزان تحقق درآمدهای 
بودجــه از محل مالیــات به ۹۰ درصــد و حجم 
درآمدهای مالیاتی به ۴۵۰ هــزار میلیارد تومان 
رسیده است که این میزان توانسته است ۵۲ درصد 

بودجه دولت در سال جاری را تأمین کند.
وی در مورد روش دریافت مالیات و دلایل رشــد 
درآمدهای مالیاتی، گفــت: درگاه های پرداخت 
الکترونیکی بــه کارپوشــه های مالیاتی متصل 
شــده و البته این نکته را هم باید تأکید کنم که 
تعیین کننده میــزان مالیات، مجلــس و مراجع 
تصمیم گیری هستند و ســازمان امور مالیاتی بر 
اساس قانون، مجری قانون بودجه و مسئول وصول 

مالیات است.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشــور تأکید 
کرد: بخش عمده ای از مالیات هــا از محل تمرکز 
سازمان امور مالیاتی در شناسایی مؤدیان جدید و 
دانه درشت ها و کسانی اســت که قبلًا فرار مالیاتی 
داشته اند و همچنین رســیدگی دقیق به مؤدیان 
بزرگ و حسابرسی ویژه به حساب های این مؤدیان 
است. موحدی بک نظر گفت: برنامه ریزی ما اتصال 

پرونده های مالیاتی مؤدیان بزرگ اســت تا فشار 
زیادی بر مؤدیان کوچک وارد نشــود و در هر اداره 
کل عمده تمرکــز روی پرونده های بزرگ مالیاتی 
است. وی همچنین با اشاره به ساماندهی ۲۳ میلیون 
دســتگاه پوز و درگاه پرداخت گفت: در مرحله اول 
این دستگاه های پوز ساماندهی شده برخی از آنها 
غیرفعال شدند و بقیه دستگاه ها به پرونده مالیاتی 
فرد در ســامانه جامع مالیاتی متصل شده در این 
زمینه ۹.۴ میلیون درگاه و دستگاه پذیرنده یا پوز 

بانکی به پرونده مالیاتی الصاق شده است.
وی اضافــه کــرد: همچنین در ســامانه مؤدیان 
مالیاتی ۹.۲ میلیون کارپوشه فعال یعنی مؤدی 
فعال مالیاتی ثبت شــده اســت که از این تعداد 
۷۰۰ هزار کارپوشــه فعال مربوط به اشــخاص 
حقوقی و ۸.۵ میلیون کارپوشه مربوط به اشخاص 
حقیقی اســت و تمرکز ما روی کسانی است که 
درآمدهای بالایی دارند تا فشــار مالیاتی از گرده 

مؤدیان کوچک برداشته شود.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه 
امسال سقف معافیت مالیات حقوق بگیران به ۱۲۰ 
میلیون تومان در سال افزایش یافته است، گفت: 
یعنی کسانی که تا ۱۰ میلیون  تومان در ماه درآمد 
دارند معاف از مالیات هســتند، همچنین از میان 
مشاغلی که اظهارنامه مالیاتی داده اند ۵۰ درصد 
صاحبان مشاغل و اصناف اظهارنامه صفر داده اند، 
یعنی عملا بــرای عملکرد خود در ســال ۱۴۰۱ 
مالیاتــی پرداخت نمی کنند و ایــن اظهارنامه ها 
قطعی شده و گامی در جهت تحقق عدالت مالیاتی 

با هوشمندسازی داده ها صورت می گیرد.

موحدی بک نظر تأکید کرد: دولت صرفا بر مبنای 
داده های قابل اتکا مالیات می گیرد تا فشــاری به 
مردم وارد نشــود و تلاش ما این است که مالیات 
حقه که نظام مالیاتی در نظر گرفته اســت گرفته 
شود و بیش از آن مالیات نگیریم همچنین برای 
مؤدیان مالیاتــی تخفیــف و ترجیحاتی در نظر 
بگیریم که فشــار به آنها وارد نشــود. وی گفت: 
از ســوی دیگر قانون باید اجرا شــود که میزان 
درآمد مالیاتی بر اســاس قانون بودجه امســال 
نسبت به سال گذشته ۶۰ درصد رشد باید داشته 
باشد، بنابراین باید شرایط تحقق این رشد درآمد 
مالیاتی فراهم شود اما باید عادلانه باشد و فشاری 

به مؤدیان کنونی وارد نشود.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: در 
راستای اجرای تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های 
مستقیم شرایطی برای افراد فراهم شد که مالیاتی 
برای آنها در نظر گرفته شد که ۸۵ درصد آنها این 
رقم مالیاتی را پذیرفته و آن را عادلانه دانســتند 
و پرداخت کردند اما در ایــن زمینه هم اجباری 
وجود نداشت و کمتر از ۱۵ درصد آنها این مالیات 
را نپذیرفته و اظهارنامه داده اند تا مورد رسیدگی 

قرار گیرد.
موحدی بک نظر در مورد اینکه عده ای می گویند 
مالیات باید در قبال دریافت خدمات از سوی دولت 
باشــد، گفت: البته خدمات به مردم به ســازمان 
امور مالیاتی مرتبط نیســت اما باید پیوندی بین 
نظام مالیاتی و نظام بودجه ریزی برقرار شــود و 
ردیف های هزینه ای که بودجه دریافت می کنند 
باید با ردیف های درآمدی مالیاتی پیوند داشــته 

باشند و این نشان از ضعف برنامه ریزی کلی است 
اما سازمان برنامه و بودجه در قالب احکام لایحه 
برنامه هفتم پیشنهاد کرده است که ارتباطی بین 

نظام بودجه ریزی و نظام مالیاتی برقرار شود.
وی گفت: ســال ۱۴۰۰ مبلغ ۴۸ هــزار میلیارد 
تومان، سال گذشــته ۱۱۵ هزار میلیارد تومان و 
امسال ۸۰ هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای 
مالیات ارزش افزوده سهم دهیاری ها و شهرداری ها 
بود که پرداخت کردیم و در اختیار آنها قرار گرفت 
و شهرداری ها اگر خدماتی به مردم ارائه می کنند 
باید اعلام کنند که از محل مالیات و عوارض مردم 

است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور گفت:  تعداد 
کارپوشــه های فعال مالیاتی مؤدیان امسال ۹.۲ 
میلیون نفر شــده قبلًا ظرفیت چنین شناسایی 
وجود نداشــت. در ســال ۱۴۰۰ فقط ۳۰۰ هزار 
پرونده اشخاص حقوقی و ۲.۹ میلیون فرد حقیقی 
وجود داشت اما امسال تعداد کارپوشه های فعال 

و مودیان  به ۹.۲ میلیون نفر افزایش یافته است.
موحدی بک نظر  تأکیــد کرد: اگر ســازمان امور 
مالیاتی، خــودش درآمدهای مالیاتــی را  برای 
خدمات دهی به مــردم خرج می کــرد، حتماً به 
اطلاع مردم می رســاند که فلان پــروژه از محل 
درآمدهای مالیاتی راه اندازی شده است؛ در حال 
حاضر هم  شهرداری ها و ســازمان برنامه بودجه، 
وزارت بهداشــت و وزارت آموزش وپــرورش اگر 
خدماتی ارائه می کنند باید اظهــار کنند که این 
خدمات از محل درآمدها و عوارض مالیاتی صورت 

گرفته است.

مدیرکل راه وشهرسازی اســتان تهران گفت: پرداخت 
وام ودیعه مسکن ادامه دارد و همچنان پیگیر همکاری 

تمامی بانک ها برای پرداخت این تسهیلات هستیم.
با وجود آنکه فصل نقل و انتقالات بازار مسکن به اتمام 
رسیده است اما هنوز تعداد زیادی از مستاجران موفق 
به دریافت تسهیلات ودیعه مسکن نشده اند و تعدادی 
از مســتاجران همچنان در بانک ها بــه دنبال دریافت 
تسهیلات ودیعه مسکن هستند که همین امر باعث شده 
که دولت پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن را تمدید کند.
طبق آخرین آمارهای ارائه شده از سوی معاونت مسکن 
و ســاختمان وزارت راه وشهرســازی،  برنامه پرداخت 
تسهیلات ودیعه مســکن به متقاضیان واجد شرایط 
در مراحل اجراســت و در ۶ ماه ابتدای امسال به بیش 
از ۴۰ هزار متقاضی تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت 

شده است.
همچنین طبق بررســی های صورت گرفته وزارت راه 
وشهرسازی در راستای تنظیم و ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره، همکاری گسترده ای برای تدوین طرح 
با مجلس انجام شــد. اهم محورهای این طرح شــامل 
ساماندهی مشاوران املاک، اخذ مالیات از اراضی بایر، 
توسعه سامانه ملی املاک و اسکان کشور، ارایه مشوق 

به موجران، تعین حداکثر نرخ افزایش اجاره بها توسط 
شورای عالی مسکن در شرایط اضطرار، کشف بازه قیمت 
مسکن و اجاره بها، پرداخت تســهیلات کمک ودیعه 
مسکن، ایجاد سکوهای ثبت رســمی اسناد و املاک و 
سازماندهی، خرید و فروش امتیازهای طرح های حمایتی 

تامین مسکن است.
در همین رابطه حسین جنتی مدیرکل راه وشهرسازی 
استان تهران اعلام کرد: روند پرداخت تسهیلات ودیعه 
مسکن و همچنین تسهیلات ساخت در تمامی شهرهای 
استان تهران در حال اجرا است و هیچ مشکلی از لحاظ 

ثبت نام متقاضیان در این بخش وجود ندارد.
وی ادامه داد: پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن در حال 
حاضر نقش بسیار موثری در بهبود وضعیت بازار اجاره 
مسکن دارد و در صورت همکاری بانک ها در این بخش 
شاهد بهبود وضعیت بازار مسکن به ویژه بازار اجاره که 
در تهران دارای شرایط خاص و تورمی است خواهیم بود.

گفتنی است طبق آخرین آمار بانک مرکزی، از ابتدای 
این طرح تاکنون، ۳۵۲ هزار ۴۸۲ پرونده برای متقاضیان  
متقاضیان وام ودیعه مســکن تشکیل شده که از تعداد 
مزبور ۳۱۰ هزار و ۵۵۳ نفر به مبلغ ۱۸.۲۳ همت موفق به 

اخذ تسهیلات شده اند.

مدیر امور بازار برق شــرکت آب نیرو گفت: درپیک 
تابســتان ســال گذشــته تولید کل نیروگاه های 
»برق آبی« کشــور ۶۰ درصد بیشتر از مدت مشابه 

سال گذشته بوده است.
به گــزارش وزارت نیرو، جابر موســوی مدیر امور 
بازار برق شــرکت آب نیرو با بیان اینکه ظرفیت در 
اختیار شــرکت آب نیرو و نیروگاه های برق آبی در 
کشور حدود ۳ هزار و ۴۰۰ مگاوات است، گفت: اگر 
بخواهیم به ایجاد نیروگاه های برق آبی هم اشــاره 
کنیم، شرکت آب نیرو نزدیک به ۹ هزار مگاوات از 
۱۲ هزار مگاوات ظرفیت برقابی ایجاد شده کشور را 

احداث کرده است.
وی با اشــاره به تغییرات ایجاد شــده از سال ۹۰ و 
فعالیت شرکت آب نیرو در حوزه بهره برداری، یادآور 
شد: اکنون ۳ هزار و ۴۰۰ مگاوات ظرفیت برقابی در 
حال بهره برداری داریم. مدیر امور بازار برق شرکت 
آب نیرو با بیان اینکه در پیک تابستان سال گذشته 
تولید کل نیروگاه های برقابی کشور ۶۰ درصد بیشتر 
از مدت مشابه سال گذشــته بوده است، ادامه داد: 
نیروگاه های برقابی شرکت آب نیرو ۸۰ درصد نسبت 

به سال گذشته تولید بیشتری داشته اند.

وی در ارتباط با بحران خشکسالی و کم آبی و تأثیر 
آن بر نیروگاه برقابی کشــور اظهار کــرد: با توجه 
به اینکه آب به عنوان انرژی اولیــه برای راه اندازی 
چرخش نیروگاه های برقابی اســت، ســد ساخته 
می شود تا بتواند آب را ذخیره کند و در مرحله بعد 

انرژی برق از آن گرفته می شود.
موسوی خاطر نشان کرد: با وجود ایجاد ظرفیتگاه ها 
برای نیروگاه برقابی، اگر بارش رحمت الهی نصیب 
ما نشود، نمی توان از تمامی این ظرفیت ها استفاده 
کرد، بنابراین تغییر اقلیم موضوع مهمی است. سال 
گذشته از لحاظ ســال های آبی تقریباً سال نرمالی 
بود، امسال هم پیش بینی های هواشناسی و مرکز 
تحقیقات آب کشور این اســت که سال را به سمت 
نرمال و فرا نرمال پیش بینــی می کند اما هر بار که 

جلوتر می رویم نقشه ها تغییر پیدا می کند.
وی یادآور شــد: تقریباً دو ماهه ابتدایی امسال در 
حوزه کارون و دز کــه ۷۰ درصد ظرفیت برقابی در 
اینجا قرار دارد حدود ۳۵ درصد افزایش آورد و بارش 
داشــتیم و امیدواریم همین روند ادامه پیدا کند و 
بیشتر شــود تا بتوانیم از آبی که ذخیره می شود در 

پیک زمستان و تابستان استفاده کنیم.

ساماندهی 23 میلیون دستگاه پوز و درگاه پرداخت

۵۲ درصد  بودجه از محل  مالیات تأمین شد
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3 بازار

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی با اشــاره به تنظیم بازار 
شکر گفت: با توزیع شکر با قیمت مصوب توسط بنکداری ها، 
نرخ ها، در سطح شــهر نیز کاهش یافته و به قیمت مصوب و 
حتی در برخی فروشگاه ها پایین تر از نرخ مصوب ۲۸ هزار و 

۵۰۰ تومانی خود به فروش می رسد.
رضا کنگری رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی اظهار داشت: 
بازار شکر تنظیم شده است و این محصول در حال حاضر به 
اندازه کافــی در انبار ها وجود دارد، به طــوری که دیگر بازار 
اشباع شده و از بارهای جدید اســتقبال نمی شود. وی افزود: 
بنکداران شــکر را به قیمت ۲6 هزار و ۸۰۰ تومان در اختیار 

خرده فروشان و سوپرمارکت ها قرار می دهند تا به قیمت ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان) به صورت فله( در اختیار مصرف کننده قرار 
گیرد که این نرخ در بازار تثبیت شده است و حتی پایین تر از 

نرخ مصوب نیز به فروش می رسد. 
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی ادامــه داد: توزیع زیاد 
شکر در بازار باعث شده که این نرخ در برخی فروشگاه ها حتی 
پایین تر از نرخ مصوب ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی خود و با قیمت 
۲7 هزار تومان به فروش برسد. وی تصریح کرد: قیمت شکر 
در مقطعی در بازار به قیمت 4۲ هــزار تومان اما با توزیع این 
محصول توسط بنکداران و اطلاع رسانی به اعضا به یک باره 

قیمت شکر شکسته شد. کنگری با بیان اینکه در مقطعی شکر 
فقط توسط میادین میوه و تره بار و فروشگاه های زنجیره ای 
توزیع می شد و بنکداران به عنوان توزیع کننده کالا در خرده 
فروشی ها دیده نشده بودند، اظهار داشت: به همین دلیل شکر 
با واسطه با نرخ 34 هزار تومان در اختیار بنکداران و با نرخ 39 
هزار تومان در اختیار ســوپرمارکت های سطح شهر قرار می 
گرفت اما از ۲۵ روز قبل که شــکر به طور مستقیم در اختیار 

بنکداران قرار گرفت بازار به سمت ثبات رفت.
بر اساس مشاهدات میدانی نیز قیمت شکر فله در بازار کاهش 
یافته و از محدوده هر کیلوگرم 4۰ هــزار تومان به 3۰ هزار 

تومان کاهش یافته است و در برخی از فروشگاه ها که عمدتا 
فروشگاه های زنجیره ای و میادین میوه و تره بار هستند با نرخ 

مصوب ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی خود به فروش می رسد.
در مقاطعی از ماه های گذشته شکر با قیمت مصوب در میادین 
میوه و تره بار و فروشــگاه های زنجیره ای نیــز برای فروش 
وجود نداشت. احمد خانی نوذری سرپرست معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی نیز، در واکنش به گزارشی در 
فضای مجازی، درباره کمبود و سهمیه بندی شکر، با تکذیب 
آن اعلام کرد: شــکر مورد نیاز مردم به اندازه کافی تامین و 
با قیمت مصوب در شــبکه مصرف خانوار توزیع شده است و 

هیچگونه محدودیتی نیز جهت عرضه بیشتر آن وجود ندارد. 
وی افزود: از ابتدای ســال جاری علاوه بر عرضه شکر توسط 
بخش خصوصی، ماهانه بالغ بر ۲۰ هزار تن توســط شرکت 
بازرگانی دولتی برای مصرف خانوار از طریق شبکه های رسمی 
توزیع گردیده اســت. خانی نوذری در ادامه گفت: با عنایت 
به شروع فصل تولید شــکر در داخل کشــور، و عرضه شکر 
اســتحصالی توســط کارخانجات داخلی به بازار و همچنین 
برنامه ریــزی های صــورت پذیرفته بــرای واردات و تامین 
 پایدار شــکر، طی ماه های آینده بازار شکر شرایط با ثباتی را 

در پیش خواهد داشت.

قیمت شکر به نرخ مصوب رسید
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اقدامات مثبت در رفاه اجتماعی
عبدالمجید شیخی، مسائل اقتصادی

اقدامات دولت سیزدهم مسلماً شرایط را بسیار 
مناسب به سمت رشد تولید و رفاه اجتماعی 
هدایت کرده و به دلیل اینکه تاثیراتش با وقفه 
زمانــی روی درآمد ملی و بودجــه دولت اثر 
مثبت می گذارد. لذا باید اجازه دهیم که دولت 
به روال منطقی خود کارهایی را انجام دهد و 
سپس از دولت بخواهیم که بگوید اقداماتش 
چه اثری داشــته اند. به این معنا فعلا باید به 
دولت حاضــر فرصت دهیم تــا نتیجه کارها 
مشخص شود و تصمیمات پخته تر عمل کند. 
از آنجا که نرخ تورم نیز در دو سال اخیر بسیار 
شــتاب دار بود، باید این مهلت داده شود که 
روند کاهشی فعلی تورم ادامه یابد تا بازارها به 

یک ثبات نسبی برسند.
بهتر است به منظور حفظ قدرت خرید مردم 
و جلوگیری از کاهش اثرگــذاری اصلاحات 
یارانه ای، پرداخت یارانــه همراه با تخصیص 
کالابرگ را دستور کار قرار گیرد. این اصلاح 
در بهبود معیشت مردم و جلوگیری از تداوم 
رانت و فساد موثر است و انجام آن به نفع مردم 
بوده، اما برای اینکه قشر ضعیف جامعه آسیب 
نبیند باید سیاســت های حمایتی در دستور 

کار قرار گیرد.
بهتر است به منظور حفظ قدرت خرید مردم و 
جلوگیری از کاهش اثرگذاری اصلاحات یارانه 
ای که به تازگی انجام شــده، پرداخت یارانه 
همراه با تخصیص کالابــرگ )الکترونیکی یا 
کاغذی و…( صورت گیرد. پیشنهاد پرداخت 
و تخصیص ترکیبی یارانــه و کالابرگ به این 
دلیل اســت که نوع کالاهای مصرفی مردم 
با هــم تفــاوت دارد و ضــرورت دارد یارانه 
 و کالابرگ بــر طبق نوع کالا به مشــمولان

 اعطا شود.
مشــکل اصلی کشــور ما نظام توزیع است. 
ضرورت دارد دولت با طراحی ســامانه های 
رصد کالا از مبدا تا مقصد و طراحی ســامانه 
های نقل و انتقال پولی بــه اصلاح این نظام 
بپردازد. همچنین سیاست هایی برای کنترل 
نرخ تورم تدوین و اجرایی کند تا ضمن تثبیت 
قیمت ها در بازار، بساط دلالان و سوداگران از 

این بخش جمع شود.

جوهری گفت: سال گذشته سهم مصرف سی ان جی 
در خودرو های سبک از سبد سوخت کشور ۲۱ درصد 
بود که با کاهش مصرف ســی ان جی امسال به ۱4 

درصد رسیده است.
محسن جوهری رئیس هیأت مدیره انجمن CNG با 
اشاره به اینکه با استفاده از سوخت CNG  دو معضل 
بزرگ آلودگی هوا و مصرف بالای بنزین قابل کنترل 
است، گفت: اگر دولت و مجلس موانع عدم توسعه سی 
ان جی را رفع کنند به راحتــی امکان حل دو بحران 
بزرگ کشور یعنی آلودگی هوا و مصرف بالای بنزین را 

می توانیم با سوخت سی ان جی حل کنیم.
وی ادامه داد: از ظرفیت سوخت ملی سی ان جی به 
دلیل کمبود تقاضا استفاده نمی شود و ظرفیت عرضه 
برای 4 میلیون خودروی مازاد بر ناوگان فعلی در کشور 
وجود دارد که در صورت اضافه شدن 4 میلیون خودرو 
دیگر به ناوگان ســی ان جی ، علاوه بر حل مشکل 
واردات بنزین ، معضل آلودگی هوا نیز حل خواهد شد.
به گفته جوهری به دلیل اینکه  ســوخت ســی ان 
جی از گاز طبیعی تولید می شــود و بین ۸۰ تا 9۵ 
درصد ترکیبــات گاز طبیعی از متان اســت، ذرات 
معلق موجود در متان وجود ندارد و به همین  دلیل 

مصرف  سی ان جی موجب کاهش آلودگی می شود. 
او با اشاره به اینکه سهم سی ان جی سال گذشته در 
سبد سوخت ۲۱ درصد بوده است، گفت: امسال به 
دلیل فاصله قیمتی بین سی ان جی و بنزین و عدم 
تخصیص مشوق های مناسب به مالکان خودروهای 
دوگانه ســوز، مصرف ســی ان جی  کاهش زیادی  
 پیدا کرده  و ســهم آن در سبد سوخت به ۱4 درصد 

رسیده است.
وی افــزود: افزایــش تولید دوگانه ســوز توســط 
خودروســازان داخلی و تبدیل رایگان خودروهای 
بنزینی با استفاده از کیت های با تکنولوژی روز دنیا و 
در نظر گرفتن مشوق های مناسب مثل طرح ترافیک 
رایگان، معاینه فنی رایگان، تعویض رایگان مخازن ، 
عوارض شهرداری رایگان خودروهای دوگانه سوز می 

تواند در افزایش تقاضا برای سی ان جی موثر باشد.
رئیس هیأت مدیره انجمن ســی ان جی  با اشــاره 
به اینکه صنعت ســی ان جی یکی از سودآورترین 
پروژه های وزارت نفت در دو دهه گذشته بوده است 
افزود: دولت هر چقدر که تســهیلات برای مصرف 
 کنندگان ســی ان جی در نظر بگیرد چند برابر آن 

سود می کند.

معاونت توسعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار 
طی گزارشی از اشــتغال در بخش صنعت اعلام 
کرد نرخ بیکاری به پایین ترین رقم ۲۰سال اخیر و 
تعداد بیکاران به پایین ترین سطح دریک دهه اخیر 
رسید. معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال با انتشار 
اینفوگرافیکی اعلام کرد برای سومین بار نرخ بیکاری 
رکود کاهشی جدیدی را ثبت کرد. دراین اینفوگراف 
آمده است با بررسی شاغلین بخش صنعت و رکود 
شکنی در این بخش مشخص شد اشتغال به وجود 
آمده از کیفیت بالایی برخوردار بوده است. با وجود 
افزایش جمعیت جویای کار نرخ بیکاری به پایین 
ترین رقم ۲۰ســال اخیر و تعداد بیکاران به پایین 

ترین سطح دریک دهه اخیر رسید.
محمود کریمی بیرانوند, معاون اشــتغال وزارت 

ً  در گفت وگو با تسنیم از افزایش اشتغال  کار اخیرا
حدود 3۱۵هزار نفری نیروی کار فارغ التحصیلان 
در تابســتان ۱4۰۲خبر داد و گفت:نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان در تابستان ۱4۰۲برابر ۱۲درصد 
اعلام شده است که کمترین نرخ بیکاری در 7 ساله 

گذشته است.
وی ادامه داد: بر اساس آمار اعلامی مرکز آمار در بازه 
زمانی تابستان ۱3۸6 تا تابستان ۱4۰۲ نرخ بیکاری 
کل کشور در تابستان ۱4۰۲ برابر 7,9 درصد اعلام 
شده است که کمترین نرخ بیکاری در بازه ۱7 ساله 
است. بیشترین نرخ بیکاری نیز مربوط به تابستان 
۱3۸9 با نرخ ۱3,7 درصد است. لازم به ذکر است که 
نرخ بیکاری نسبت به سال گذشته تابستان ۱4۰۱ 

کاهش یک درصدی داشته است.

وزارت نیرو در توســعه مبادلات برق بین ایران و کشور های 
منطقه اهدافی را دنبال می کند که تبدیل شدن ایران به هاب 

برق منطقه را محقق خواهد کرد.
از زمان آغاز به کار دولت ســیزدهم تبادل انرژی و توسعه 
روابط به عنوان یکی از رویکرد های اصلی در دیپلماسی برق 
و انرژی با جدیت دنبال شد. رویکردی که با توجه به موقعیت 
ویژه ایران و نیاز انرژی الکتریکی که در کشور های همسایه 
وجود دارد، می تواند به پایدارسازی برق ایران و انتفاع متقابل 

کشور های هدف در تبادل انرژی منجر شود.
پیگیری دیپلماســی برق و افزایش روابط انــرژی، ایران را 
به هاب بــرق منطقه و مرکز مبادلات انرژی بین کشــور ها 
تبدیل خواهد کــرد. در برنامه هفتم نیز پیش بینی شــده 
ظرفیت تبــادل، یا به عبارتــی صــادرات و واردات برق به 
حدود ۲۰ میلیارد کیلووات ســاعت برســد که در صورت 
 تصویب این برنامه، باید به ســمت تحقــق این هدفگذاری

 حرکت کرد.
این موضوع مورد تاکید وزیر نیرو در نمایشگاه صنعت برق که 
با حضور کشور های خارجی همراه بود نیز قرار گرفت و او در 
این خصوص گفت: کشور در موضوع مبادله برق تقریبا با تمام 

کشور هایی که مرز خشکی دارد تبادل برق انجام می دهد.
محرابیان درباره برقراری شــبکه برق ایران و روســیه و نیز 
اثرات مثبت این امر، توضیح داد: اقدامات مطالعاتی اتصال 
شــبکه برق ایران به کشور روســیه از طریق سه مسیر اعم 
از گرجستان، آذربایجان و ترکمنســتان انجام شده است. 
خوشــبختانه در این زمینه توافق بســیار خوبی با کشــور 
جمهوری آذربایجان و روسیه صورت گرفته و حداکثر ظرف 
6 ماه آینده تبادل برق ایران، روسیه و آذربایجان به صورت 
مشترک آغاز می شود. در شرایط فعلی ظرفیت تبادل برق 
کشور ما بیش از ۲ هزار مگاوات است. واردات و صادرات برق 
کشــور به یک میزان بوده و به عبارت دیگــر تعادل در تراز 

تبادل های برق حفظ شده است.
محمد اله داد معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر 
در این خصوص می گوید: در حال حاضر به عراق، افغانستان 
و پاکســتان صادرات و با ترکیه تبادل برق داریم. از مزیت 

اختلاف افق کشور ها اســتفاده می کنیم و همینطور با بهره 
گیری از اختلاف پیک مصرف کشــور ها تبادل برق را انجام 
می دهیم. به لحاظ فنی، امکان اتصال با کشور ترکیه فراهم 
شده و امکان مبادله برق تا 4۰۰ مگاوات بین دو کشور وجود 

دارد.
وی با بیان اینکه اولویت در اقــدام به تبادل برق تامین برق 
مشترکین داخلی اســت، گفت: زمانی که نیاز بیشتری به 
برق در تابستان داریم بیشتر نیاز مشترکان داخلی را تامین 
می کنیم و واردات انجام می شــود. در دوره ای که کم باری 
وجود دارد که در 6 یا 7 ماه از سال چنین شرایطی داریم برق 

تولید شده مازاد به کشور های دیگر صادر می شود.
به گفته معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر، ارتباط 
با ترکیه به لحاظ فنی امکان تبادل برق با اروپا را نیز فراهم 
کرده است و گسترش تبادلات با کشور های اروپایی نیاز به 
مذاکره های قراردادی و حقوقی دارد که در دست پیگیری 

است.
او با بیان اینکه در حوزه صادرات هم پروژه های مطالعاتی به 
پاکستان و عراق و افغانستان در دست اجرا است گفت: برنامه 
داریم که در مدت کوتاهی تبادل افزایش یابد و هدفگذاری 
شــده که حدود 4۰۰ تا ۵۰۰ مگاوات از هر یک از خطوط 
واردات از ترکمنســتان و ارمنســتان افزایش توان داشته 
باشــیم. همین میزان هم برای همســایگان شرقی و غربی 
پروژه داریم و یک خط 6۰۰ و 4۰۰ مگاواتی هم با ترکیه در 

دست احداث داریم.
معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر درباره ارتباط 
با سایر کشور ها از طریق خطوط زیر دریایی، گفت: ارتباط با 
عمان مد نظر بود، اما در حال حاضر از نظر اقتصادی توجیه 
ندارد. پــروژه مطالعاتــی ارتباط برقی با قطــر نیز در حال 

پیگیری است.
گفتنی اســت اقدامات در زمینه توســعه تبادلات برق به 
کشور ها با مرز های خاکی محدود نیست و به گفته مسئولان 
صنعت برق ارتباط با کشــور هایی مانند قطر که مرکز آبی 
داریم امکان پذیر بوده و اقدامات مربوط برای اتصال شبکه 

برق این کشور در حال انجام است.

معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی 
گفت: در حال حاضر بیش از 9۱ درصد قطعات 
مورد نیاز نیروگاه های کشــور توسط جوانان 

کشورمان ساخته می شود.
به گزارش وزارت نیرو، ناصر اســکندری در 
جریان بازدید از بیست وســومین نمایشگاه 
بین المللی و نخستین جشــنواره و فن بازار 
تخصصی صنعت برق ایران با تاکید بر اینکه 

ارتباط دانشگاه و صنعت سالیان متمادی به 
عنوان یک مقوله و مشغله ذهنی مطرح بوده 
است، گفت: خوشبختانه در بخش تولید برق 
کشور این مســاله از حوزه ارتباط فراتر رفته 
است. به گونه ای که شرکت های دانش بنیان، 
دانشگاهیان و دانشجویان حضور موثرتری در 
حوزه های تولید برق پیدا کرده اند و صنعت برق 
نیز مستقیماً در حال استفاده از پتانسیل های 

علمی این بخش ها برای رفع محدودیت های 
خود است. معاون راهبری تولید شرکت برق 
حرارتی دستاوردهای عرضه شده در نمایشگاه 
و فن بازار صنعت برق را یکی از نمونه های بارز 
تحقق این مسئله دانست و افزود: در این رویداد 
شاهدیم که جوانان کشــورمان در حال حل 
مشکلات بزرگی از صنعت برق هستند که این 
مساله با پشتکار و حضور پیوسته این جوانان در 

صنعت و از سوی مقابل استقبال خوب صنعت 
برق از این جوانان محقق شده است. اسکندری 
با تاکید بر اینکه از ســال 9۵ تاکنون حدود 
۸۲۵ هزار قطعه صنعت نیروگاهی توســط 
متخصصان داخلی ساخته شده است، ادامه 
داد: در حال حاضر بیش از 9۱ درصد قطعات 
مورد نیاز نیروگاه های کشــور توسط جوانان 

کشورمان ساخته می شود.

مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران از 
واریز ۸4۱ میلیارد تومان باقی مانده مطالبات 
کلزاکاران خبر داد و گفــت: 3۱46 میلیارد 
تومان بابت خرید کلزا به کشاورزان پرداخت 
شد. ســید ســعید راد، مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی ایــران از واریز۸4۱ میلیارد 
تومان باقی مانده مطالبات کلــزاکاران خبر 
داد و گفت: 3 هزار و ۱46 میلیارد تومان بابت 

خرید کلزا به کشــاورزان پرداخت شد. وی با 
اعلام اینکه امسال ۱۰9 هزار و ۵۲۰ تن کلزا از 
۲9 استان کشور خریداری شده است، افزود: 
خرید این محصول در سال جاری نسبت به 

سال گذشته ۱۰ درصد رشد داشت.
راد با تأکید بر اینکه بیشترین محصول کلزا 
به ترتیب از کشاورزان استان های خوزستان 
به میزان 3۰ هــزار و 7۸3 تن، گلســتان به 

میزان ۲۰ هزار و 364 تن و مازندران به میزان 
9 هزار و ۱۲9 تن خریداری شده است، اضافه 
کرد: البته به ترتیب اســتان های کردستان، 
خراســان رضوی و کرمانشاه بیشترین رشد 
تولید را در مقایسه با ســال گذشته به خود 
اختصاص داده اند. معاون وزیر جهاد کشاورزی 
در پایان با بیان اینکه علاوه بر کلزا، تا کنون 6 
هزار و ۸7 تن گلرنگ به ارزش ۱۵7 میلیارد 

تومــان و ۸۰۵ تن آفتابگردان بــه ارزش ۲۰ 
میلیارد تومان نیز خریداری شــده و وجه آن 
به صورت کامل به کشــاورزان پرداخت شده 
است، خاطرنشان کرد: از کشاورزان گندمکار و 
کلزاکار که امسال کار بزرگی را در زمینه تولید 
این دو محصول اساســی انجام دادند و برای 
 دریافت مطالبات خود، صبوری به خرج دادند،

 تقدیر می شود.

قیمت کالاهای اساسی در بازار جهانی در مدار 
ارزانی قرار گرفتند، دانه های روغنی، خوراک دام 
و طیور و گندم بیشترین کاهش را داشتند. قیمت 
کالاهای اساسی در بازارهای جهانی در آخرین 
روز کاری این هفته، برخلاف روزهای قبل روند 
کاهشی داشت و تقریبا سقوط آزاد قیمت را در 
برخی کالاهای ضروری تجربه کرد، در این میان 
دانه های روغنی، خــوراک دام و طیور و گندم 

بیشترین کاهش را داشتند.
کالاهای اساسی بیشــترین تاثیر را در امنیت 
غذایی داشته از سویی بالاترین هزینه را در سبد 

غذایی به مردم تحمیل می کند، از این رو رقابت 
زیادی بین کشورها برای افزایش تولید این گونه 
کالاها در داخل و پرهیز از واردات شکل گرفته 
است، البته محدودیت های جهانی هم تولید را 
سخت کرده است و دولت ها تلاش می کنند با 
یارانه و پرداخت تسهیلات به کشاورزان آنها را به 

کاشت کالاهای اساسی ترغیب کنند.
به گزارش بلومبرگ، در آخرین روز کاری این هفته 
در بازارهای جهانی، قیمت دانه روغنی سویا برای 
تحویل در ژانویه ۲۰۲4 به میزان ۲۰ دلار افزایش 
یافت، گیاه روغنی کانولا هم 9,6 دلار رشد قیمت 

داشت. در این میان ذرت که بیشتر برای خوراک 
دام استفاده می شود هم رشد ۸ دلاری را تجربه 
کرد و هر بوشــل از این محصول برای تحویل در 
ماه مارس ۲۰۲4 به قیمت 4۸۵ دلار معامله شد. 
قیمت گندم هم از این قافله رشد قیمت ها عقب 
نماندند به طوری که هر بوشل از این محصول برای 
تحویل در ماه مارس ۲۰۲4 بــه میزان ۵,۲۵ لار 
رشد قیمت داشــت و به قیمت ۵7۵ دلار معامله 
شد. ارزانی قیمت محصولات اساسی اگرچه فرصت 
خوبی برای واردکنندگان این گونه محصولات است 
اما این فرصت مقطعی و کوتاه است به طوری که 

میانگین قیمت ها در چند ماه گذشته افزایشی 
بوده اســت، حتی در دوران همه گیری کرونا و 
جنگ روسیه و اوکراین قیمت کالاهای اساسی 
دوبرابر شد.ابراهیم مرازدزاده کارشناس کشاورزی 
گفت: »امنیت غذایی امــروزه دیگر تنها تامین 
غذا نیســت بلکه به امنیت ملی کشورها هم گره 
خورده است، کشــورهای بزرگ از ابزار غذا برای 
فشار آوردن به دیگر کشورها استفاده می کنند، 
اگرچه به ظاهر گفته می شود که غذا تحت تاثیر 
هیچ تحریمی نیست اما در عمل ابزار فشار بر دیگر 

کشورها شده است.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از طــرح افزایش 
اعتبار کالابــرگ الکترونیک 
برای امنیت غذایی کودکان 
خانوارهایی که توسط وزارت 
بهداشت شناسایی می شوند، خبر داد. علیرضا عسگریان، 
معاون وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در یک برنامه 
تلویزیونی درباره جزئیات طرح، گفت: یکی از طرح های 
راهبردی دولت بحث امنیت غذایی و کالابرگ است که از 
ابتدای امسال شروع شده است. وی افزود: این طرح برای 
افزایش امنیت غذایی کودکان بوده و تعداد خانوارهایی 

که مشمول این طرح می شوند ۱۲۰ هزار خانوار است.
وی ادامه داد: خانوارها از سوی وزارت بهداشت شناسایی 
شده و سه شــاخص برای این طرح در نظر گرفته شده 
است. پس از تعیین بین دهک ها تقسیم بندی شده و در 

نهایت یارانه جدید به خانوارها تعلق می گیرد.
عسگریان با اشاره به جزئیات این یارانه، گفت: برای دهک 
یکم تا پنجم یک میلیون تومان به ازای هر نفر و خانوار 
متعلق به دهک ششم و هفتم 6۰۰ هزار تومان به ازای هر 

نفر دریافت می کنند. وی با بیان اینکه در یک خانواری 
که نیاز است برای دو فرزند امنیت غذایی محقق شود دو 
میلیون تومان برای آن خانواده در نظر گرفته می شود، 
اضافه کرد: این طرح پیوســته بوده و برای کودکان تا 
6 سال است و کودکانی که 6 ســال را تمام می کنند از 

پوشش این طرح خارج می شوند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد که این 
طرح ارتباطی با طرح کالابرگ ندارد و آن طرح محفوظ 
است و لازم است خانواده ها توجه ویژه به این طرح داشته 
باشند. وی با بیان اینکه دولت یک طرح مفصل راهبردی 
در حوزه امنیت غذایی تعریف کرده است که مهم ترین 

برش آن طرح کالابرگ بود.
وی در این خصوص افزود: اکنون نیز نوزادان و کودکان 
بین 6 ماه تا 6 سال را تحت پوشش قرار می گیرند. به گفته 
عسگریان از روز یکشنبه این طرح آغاز می شود، اکنون 
به خانوارها پیامک ارسال شده و اگر خانواده ای کودکی 
دارد که نیازمند تغذیه ویژه است و در دهک یک تا 3 قرار 

دارد یک میلیون تومان دریافت می کند.
عســگریان با بیــان اینکه قبــلًا در مــورد کالابرگ 
الکترونیک گفته می شــد کــه تنها ۱۱ قلــم کالا را 
دربرمی گیــرد اما به ۱6 قلــم افزایــش یافته چراکه 

خانواده ها باید پروتئیــن، ویتامین و میزان انرژی مورد 
نیاز را دریافت کنند و بــرای اینکه ایــن اتفاق بیفتد 
ســبزیجات و میوه جات هم به ۱۱ قلم لبنیات، شــیر، 
ماست، پنیر، تخم مرغ، پروتئین ها شامل گوشت مرغ 
 و گوشت قرمز، حبوبات، روغن شکر، قند و برنج اضافه 

شده است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به نحوه 
خرید این اقلام گفت: ۱۱ قلم اعلانی دارای بارکد هستند 
و قلم هایی که جدیداً اضافه شده نیز بارکد منحصر به فرد 
دارند و اگر به فروشــگاه های واجد شرایط و زنجیره ای 
مراجعه کنید به دلیل همین بارکــد خاص به راحتی 
می توان آنها را خرید کرد. عسگریان با بیان اینکه ابلاغ 
به صورت پیامکی است و خانوارها از این طریق می توانند 
مطلع شــوند، گفت: این برنامه ادامه خواهد داشت و به 
صورت مفصل از آن صحبت خواهد شد، اگر خانواری از 
این یک میلیون تومان استفاده نکند تنها یک ماه ذخیره 
می شود. در ماه دوم یک میلیون اضافه می شود اما اگر 
استفاده نشود قطع خواهد شد، میزان تأثیرگذاری این 
طرح توسط وزارت بهداشت بررسی شــده و اگر روی 
کودک اثر نداشته باشد به خانواده ها اطلاع داده شده و 

یارانه تخصیص داده شده قطع می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

یارانهجدیدبهخانوارهاتعلقمیگیرد

افزایش اعتبار کالابرگ الکترونیک
سهم سی ان جی از سبد سوخت به ۱۴ درصد کاهش یافت

نرخبیکاریبهپایینترینرقم۲۰سالاخیررسید

 رکورد شکنی شاغلین بخش صنعت

اولویتدرتبادلبرقتامیننیازداخلیاست

دیپلماسی برق برای تبدیل ایران به هاب منطقه 
۹۱ درصد قطعات مورد نیاز نیروگاه ها در داخل تولید می شود

مطالبات معوق کلزاکاران پرداخت شد

قیمت خوراک دام در مدار ارزانی قرار گرفت
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فناوری و 
اطلاعات

رشد۶برابریقراردادهایوزارتنیروباشرکتهایدانشبنیان
معاون سرمایه انســانی، تحقیقات و فناوری اطلاعات وزیر نیرو از رشد ۶ برابری 

قراردادهای این وزارتخانه با شرکت های دانش بنیان  برای تولید بار اول خبر داد.
به گزارش نقل از وزارت نیرو، مریم کارگر نجفی در حاشیه بیست وسومین نمایشگاه 
بین المللی و نخستین جشنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق ایران گفت: برق یک 
صنعت زیربنایی است که زیرساخت های لازم را برای توسعه اقتصادی، رفاه کشور 
و فناوری در بخش های مختلف ایجاد می کند. طبیعتاً صنعتی که قرار است چنین 

زیرساختی ایجاد کند باید از فناوری و نوآوری های جدید استفاده کند.
وی ادامه داد: امســال با ابتکار همکاران وزارت نیرو نخستین جشنواره و فن بازار 
تخصصی صنعت برق ایران در کنار نمایشــگاه بین المللی صنعت برق برگزار شد 
تا یک فضا، فرصت و بســتر مناســبی را برای ارائه محصولات و خدمات مرتبط 
شرکت های دانش بنیان با صنعت برق ایجاد و مراکز علمی و پژوهشی نیز بتوانند در 

این رویداد حضور پیدا کنند.
کارگر نجفی فن بازار برق را مصداق بارز ارتباط بین دانشــگاه و صنعت برشمرد و 
افزود: طبیعتاً بین دانشگاه و صنعت برخی شرکت های دانش بنیان، مراکز رشد و 
مجموعه های مختلف وجود دارند که تمامی آن هــا در این محل گردهم آمده اند 
تا هم اولویت ها و نیازهای شــرکت های صنعت برق در بخش های فناورانه و هم 
دستاوردهای شرکت های دانش بنیان در این رویداد ارائه می شود. به طور کلی این 
فضا زمینه مناسبی را برای آشنایی این دو بخش به منظور مبادله قرارداد، خریداری 

محصول و حمایت از دانش بنیان ها فراهم کرده است.
وی با اشــاره به اقدامات وزارت نیرو برای حمایــت از دانش بنیان ها، اضافه کرد: 
شرکت های دانش بنیان دارای مدل های متفاوتی هستند. برخی از آن ها شرکت های 
فناور هستند که پیش از این به عنوان شــرکت هایی با فروش بالا و محصولات با 
کیفیت و خدمات بالا مشغول به فعالیت بوده اند که این شرکت ها معمولاً نیازی به 
حمایت ندارند و نیاز اصلی آن ها خرید محصولات تولیدی آن هاست که خرید این 

محصولات نیز مورد نیاز شرکت های وزارت نیرو است.
معاون سرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری اطلاعات وزیر نیرو اضافه کرد: در این 
زمینه تاکید ما به تمامی شــرکت های وزارت نیرو، اولویت بخشــی به پرداخت 
مطالبات شرکت های دانش بنیان اســت. در بحث رقابت با تولید محصول مشابه 
خارجی اولویت با تولیدات داخلی باشــد و در زمینه حمایــت از تولید بار اول نیز 
فعالیت های این شرکت ها با همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 

تسریع پیدا می کند.
کارگر نجفی افزود: در این میان برخی از دانش بنیان ها جز شرکت ها نوپا و کوچک 
هستند که وارد این عرصه شده اند و نیاز به حمایت دارند. برخی از این شرکت ها 
نیازمند تســهیلات بوده که این اقــدام از طریق صندوق نوآوری و شــکوفایی و 

همچنین صندوق پژوهش وزارت نیرو در دستور کار قرار گرفته است.
معاون سرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری اطلاعات وزیر نیرو تاکید کرد: در مدت 
زمان فعالیت دولت سیزدهم شاهد افزایش تسهیلات و حمایت از دانش بنیان ها 
بوده ایم، به طوری که در مجموعه وزارت نیرو رشد ۶ برابری حمایت از شرکت های 

دانش بنیان در موضوع تولید بار اول انجام شده است.

پیگیریتوسعهپلتفرمهاوسکوهادرداخلوخارج
رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: تمام الزامات و کارهایی که برای توســعه و 
گسترش پلتفرم ها و سکوهای داخلی در داخل و خارج از کشور وظیفه ماست و باید 
پیگیری کنیم تا این کار انجام شود؛ برخی مسئولان هم در پیام رسان ها و شبکه های 
داخلی خوب عمل کرده اند و برخی دیگر در هر دو سکو )داخلی و خارجی( فعالیت 

می کنند.
محمد امین آقامیری- دبیر شورای عالی فضای مجازی و رئیس مرکز ملی فضای 
مجازی درباره فعالیت برخی مســئولان در پلتفرم های  خارجی در شــرایطی که 
دولت و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از سکوها و پلتفرم های داخلی حمایت 
می کنند، اظهار کرد: به صورت کلی سیاست مرکز ملی فضای مجازی حمایت از 

سکوها و پیام رسان های داخلی است.
وی افزود: تمام الزامات و کارهایی که برای توسعه و گسترش آنها در داخل و خارج 
از کشور وظیفه ماست و باید پیگیری کنیم تا این کار انجام شود و درواقع  برخی 
مسئولان هم در پیام رسان ها و شبکه های داخلی خوب عمل کرده اند و برخی دیگر 

در هر دو سکو )داخلی و خارجی( فعالیت می کنند. 
دبیر شورای عالی فضای مجازی تصریح کرد: امیدواریم روزی برسد که پلتفرم ها 
و سکوهای داخلی آنقدر عالی شوند که  مســئولان کار را در این فضا انجام دهند. 
اواخر مهرماه، شورای عالی فضای مجازی، به ریاست رئیس جمهوری با سه دستور 
برگزار شد که سومین موضوع مطرح شده در این جلسه بررسی و تصویب چارچوب 

و ضوابط حضور و فعالیت های مسئولان و دستگاه ها در فضای مجازی بود.
بر اساس این مصوبه چارچوب فعالیت ها و محتوای منتشر شده از سوی مسوولان و 
دستگاه ها در فضای مجازی مشخص شد تا اولاً امکان اطلاع رسانی بهتر و دقیق تر 
از این طریق به مردم ایجاد شود و در وهله بعد ضمن حمایت از خدمات پایه داخلی، 
مردم نیز بتوانند با اطمینان بیشتری به حساب های کاربری مسئولان و دستگاه ها 

مراجعه کرده و در نتیجه تعامل مردم و مسئولان تسهیل شود.

ارائه۲۰درصدخدماتدولتیبهصورتهوشمند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت: تا پایان دی ماه قرار اســت ۲۰ درصد 
خدمات دولتی به صورت هوشــمند و بدون مراجعه حضوری و عرضه هر مدرکی 

ارائه شود.
عیسی زارع پور با انتشار پستی در شــبکه اجتماعی ایران تصریح کرد: بیش از ۳ 

هزار خدمت دولتی از طریق »پنجره ملیّ خدمات دولت هوشمند« ارائه می شود.
وی افزود: تا امروز ۲۸ میلیون نفر از هموطنان در این پنجره ثبت نام و از خدمات 
ارائه شده استفاده می کنند. زارع پور ادامه داد: پایان دی ماه قرار است ۲۰ درصد 
این خدمات به صورت هوشمند ارائه شــود؛ یعنی بصورت برخط، بدون مراجعه 

حضوری و بدون ارائه هر مدرکی.

راهاندازینخستینکارخانهنوآوریطرحهایپیشران
صنعتبرق

با همکاری و مشــارکت معاونت علمی ریاست جمهوری، یک شرکت و هلدینگ، 
تفاهم نامه همکاری با هدف حمایت از راه اندازی کارخانه نوآوری طرح های پیشران 

صنعت برق امضا شد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، این 
مراسم در حاشیه بیست و سومین نمایشــگاه بین المللی صنعت برق و با حضور 
سیدمحمدجواد صدری مهر، مدیرکل توسعه زیرساخت های زیست بوم نوآوری 
معاونت علمی ریاســت جمهوری و نمایندگانی از یک شــرکت خصوصی و یک 

هلدینگ ارائه دهنده خدمات اینترنت برگزار شد.
هدف از انعقاد این تفاهم نامه ایجاد و راه اندازی کارخانه  نوآوری با سرمایه گذاری 
بیش  از سه هزار میلیارد ریال، به مســاحت ۲۰۰۰ مترمربع در راستای پیشبرد 

اهداف وزارت نیرو در صنعت برق و به خصوص در حوزه هوش مصنوعی است.
حمایت از بومی ســازی و تولید بار اول محصولات فناورانه، کمک به تأمین مالی 
فعالیت های کارآفرینانه، حمایت از شــرکت های دانش بنیان هوش مصنوعی در 
مناطق محروم و کمک به اشتغال زایی در این مناطق از طریق ایده شرکت داری از 

جمله اهداف راه اندازی این کارخانه است.

اخبار

با امضای توافق نامه همکاری 
توسط معاون علمی، فناوری 
دانش بنیــان  اقتصــاد  و 
رییس جمهوری و وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی، توســعه بازار و حفظ صنایع دســتی، میراث 
فرهنگی و تحول حوزه گردشگری با استفاده از ظرفیت  

شرکت های دانش بنیان و خلاق کلید خورد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، توافق نامه 
همکاری مشترک بین معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با هدف توسعه کسب وکار و 
اشتغال پایدار مبتنی بر فناوری و نوآوری در حوزه میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی منعقد شد.
این موافقت نامه همکاری توسط روح الله دهقانی، معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رییس جمهور و 
عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 

صنایع دستی امضا شد.
یکی از مهم ترین محورهای این موافقت نامه، هم افزایی 
در راستای حمایت از شرکت های دانش بنیان، خلاق و 
تولید اشتغال آفرین در حوزه میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی، ایجاد زمینه رشد، توســعه و افزایش 
صــادرات کالا و خدمــات مرتبط با میــراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری و بهره گیری از ابزارهای نوین 
مالی در راستای حمایت از کسب وکارهای دانش بنیان 

و خلاق است.

معاونــت علمــی و وزارت میراث فرهنگــی به صورت 
مشترک زمینه را برای شکل گرفتن بازیگران بزرگ فناور 
در حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با 
حمایت از رسوخ فناوری در حوزه های میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی فراهم می کنند.
یکــی از محورهــای همکاری مشــترک اســتفاده از 
فناوری های کاربردی در حوزه هــای میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی با همکاری ستاد توسعه 
فناوری های فرهنگی و نــرم و مرکز توســعه فناوری 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 

جمهوری و پژوهشگاه میراث فرهنگی است.
طرفیــن ضمن همــکاری در توســعه زیرســاخت ها 
و زیســت بوم فناوری و نــوآوری در حوزه های میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی و بهره برداری از 
برخی اماکن در اختیار وزارت و توسعه زیرساخت برای 
ایجاد فضاهای کار اشــتراکی و زیرساخت های توسعه 
شرکت های فناور و نوآور مرتبط در تأمین مالی به منظور 
ارائه خدمات مالی سرمایه گذاری، تسهیلات، لیزینگ 

و ... از طریق صندوق مالی منتخب همکاری می کنند.
همکاری در عملیاتی کردن طرح های کلان نظیر »ایران 
بین« و »ویزیت ایران« با حمایت و مشارکت شرکت های 
دانش بنیان و خلاق، تســهیل صادرات صنایع دستی از 
طریق برگزاری هکاتون، فراهم کردن مســیر توســعه 
بازارهای بین الملل و ایجاد کریدور صادرات تخصصی از 

دیگر محورهای همکاری مشترک است.
بر اســاس این موافقت نامه، وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی متعهد می شــود ضمن 
حمایت از توسعه بازار شرکت های دانش بنیان و خلاق 
مرتبط، توســعه اشتغال در شــرکت های دانش بنیان، 
خلاق و تیم های نوآور مرتبطط، ساده ســازی فرایندها 

و مقررات زدایــی و ایجاد درگاه واحــد ارائه خدمات از 
شکل گیری و اجرای طرح های پیشــران در حوزه های 

یادشده حمایت کند.
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری نیز در زمینه جذب و توســعه شــرکت های 
دانش بنیان و خلاق، حمایت از توسعه خانه های خلاق 
و نوآوری مرتبط به خصوص در اســتان های منتخب، 
اســتفاده نوآوران و فناوران مرتبط از زیرســاخت های 
خانه های نوآوری خارج از کشــور، جذب ایرانیان مقیم 
خارج از کشــور برای اجرا و توســعه برنامه ها و ایجاد 

فب لب های تخصصی مرتبط حمایت می کند.
گفتنی اســت با هدف تحقق برنامه هــای مصوب این 
توافق نامه و نظارت بر پیشرفت امور آن، کمیته راهبری 
متشکل از دو نفر نمایندگان تام الاختیار هر طرف تشکیل 
می شــود که محمدجواد صدری مهر، دســتیار معاون 

علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور در 
ساماندهی و توسعه زیرســاخت های فناوری و نوآوری 
و مسعود حســنلو، دبیر ســتاد توســعه فناوری های 
فرهنگی و نرم از معاونت علمــی و مصطفی ده پهلوان، 
رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری و احمد 
خورشــیدی، مشــاور وزیر در امور فناوری های نوین، 

نمایندگان طرفین در این کمیته راهبری خواهند بود.
بازطراحی موزه های شــاخص به منظــور مطابقت با 
استانداردهای جهانی، تبدیل میراث تاریخی به دیجیتال، 
اســتفاده از هوش مصنوعی برای احیای آثار، آموزش 
توســعه اســتفاده از فناوری های نوین در مرمت آثار و 
اشیاء تاریخی، استفاده از فناوری بلاکچین در ثبت آثار 
گردشگری و حمایت از ایجاد موزه های تخصصی و موزه 
اقوام برخی از محورهای همکاری مشترک مطرح شده 

بر مبنای این توافق نامه همکاری است.
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توسعه گردشگری با مشارکت دانش بنیان ها
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گزارش اسپید تست از میانه سرعت اینترنت موبایل و 
ثابت ایران نشان می دهد جایگاه کشور در این فهرست 
ها نســبت به ماه گذشــته تغییری نکرده است. وب 
سایت اسپید تست جدیدترین رده بندی کشورهایی 
با بیشترین میانه ســرعت اینترنت در سراسر جهان را 
منتشر کرده اســت. طبق این گزارش در اکتبر ۲۰۲۳ 
میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل جهان ۴۸.۴۷ و 
میانه سرعت اینترنت ثابت جهان نیز ۸۷.۷۹ مگابیت 

برثانیه بوده است.
براســاس اطلاعاتی که اسپید تســت ثبت کرده در 
دهمین مــاه ۲۰۲۳ میلادی میانه ســرعت اینترنت 
موبایل ایران ۳۱.۶۶ و میانه اینترنت ثابت کشور ۱۳.۰۳ 
مگابیت برثانیه بوده اســت. همچنیــن در رده بندی 
کشورهایی با بیشــترین میانه سرعت اینترنت موبایل 
جایگاه ایران بدون تغییر نسبت به ماه قبل رده ۷۵ است. 
جایگاه ایران در کشــورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت نیز نســبت به ماه قبل تغییری نکرده و 

رده ۱۵۳ است.
در ماه ســپتامبر میانه ســرعت اینترنت موبایل ایران 

۳۱.۶۷ مگابیت برثانیــه و جایــگاه آن در رده بندی 
کشورهایی با بیشترین ســرعت اینترنت موبایل رتبه 
۷۵ بود.از ســوی دیگر میانه ســرعت اینترنت ثابت 
کشور ۱۱.۶۶ مگابیت برثانیه و جایگاه آن در رده بندی 

اسپیدتست با یک پله سقوط رده ۱۵۳ بود.
در رده بندی کشــورهایی با بیشــترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل مانند ماه گذشته جایگاه های نخست و 
دوم به ترتیب به امارات متحده عربی )۲۶۹.۴۱ مگابیت 
برثانیه( و قطر )۲۰۶.۸۰ مگابیــت برثانیه( قرار دارند. 
در رده های ســوم وچهارم به ترتیب کویت )۱۹۱.۷۴ 
مگابیــت برثانیه( با یک پله صعــود و چین ).۱۶۴ ۱۴ 
مگابیت برثانیه( قرار دارند. ماکائو )۱۵۵.۷۵ مگابیت 
برثانیه( و نروژ )۱۴۶.۰۲ مگابیت برثانیه( به ترتیب در 
رده های پنجم و ششم قراردارند و جایگاه آنها نسبت به 

ماه سپتامبر تغییر نکرده است.

کره جنوبی با میانه ســرعت اینترنت موبایل ۱۴۵.۲۵ 
مگابیت برثانیه و ۳ پله صعود در رده هفتم قرار دارد. در 
رده هشتم نیز دانمارک بامیانه سرعت ۱۴۳.۶۳ مگابیت 
برثانیه قرار دارد و جایگاه آن در رده بندی نسبت به ماه 
قبل میلادی یک پله رشد کرده اســت. بلغارستان یا 
میانه سرعت اینترنت موبایل ۱۴۲.۰۷ و ایسلند با میانه 
سرعت اینترنت ۱۳۹.۵۲ مگابیت برثانیه به ترتیب در 
رده های نهم و دهم قرار دارند. جایگاه بلغارستان یک 
پله و ایسلند ۳ پله نســبت به سپتامبر ۲۰۲۳ میلادی 

سقوط کرده است.
در رده بندی کشــورهایی با بیشــترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت سنگاپور )۲۶۴.۱۵ مگابیت برثانیه( در 
رده نخست قرار دارد و جایگاه آن نسبت به ماه گذشته 
میلادی )ســپتامبر( یک پله رشــد کرده است. اما در 
جایگاه دوم این رده بندی هنگ کنگ با میانه سرعت 

۲۶۳.۰۷ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه آن نسبت به 
ماه گذشته یک پله سقوط کرده است.

در رده های ســوم و چهــارم این فهرســت به ترتیب 
کشورهای شیلی )۲۴۸.۶۵ مگابیت برثانیه( و امارات 
متحده عربی )۲۳۵.۷۲ مگابیت برثانیــه( قرار دارند 
که جایگاه آنها نســبت به رده بندی سپتامبر ۲۰۲۳ 
میلادی هیچ تغییری نکرده اســت. در جایگاه پنجم 
فهرست کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت 
ثابت چین با میانه سرعت ۲۳۰.۳۹ مگابیت برثانیه قرار 
دارد. رده این کشــور در اکتبر ۲۰۲۳ میلادی نسبت 
به ماه قبل میــلادی ۲ پله صعود کرده اســت. تایلند 
)۲۱۸.۹۴ مگابیت برثانیه( و آمریکا )۲۱۵.۷۲ مگابیت 
برثانیه( هر کدام با یک پله سقوط در رده های ششم و 

هفتم قرار دارند.
در جایگاه هشــتم این فهرســت مانند ماه گذشــته 
دانمارک با میانه سرعت اینترنت ثابت ۲۰۶.۸۰ مگابیت 
برثانیه قرار دارد. ایســلند )۲۰۴.۸۰ مگابیت برثانیه( 
و فرانســه )۲۰۰.۹۹ مگابیت برثانیه( هرکدام اب یک 

پله صعود به ترتیب در رده های نهم و دهم قرار دارند.

یک شــرکت دانش بنیان موفق به ســاخت دستگاه 
گاززدای غشــایی با یک روش ابداعی بــرای اولین بار 
در دنیا شده که در تصفیه پســاب مضر پالایشگاه ها 
و ازدیاد برداشــت از مزارع پرورش ماهی کاربرد دارد. 
حسن فرخ زاد عضو هیأت علمی دانشگاه علم و صنعت 
و هیأت مدیره یک شرکت دانش بنیان اظهار کرد: این 
شرکت دستگاه گاززدای غشایی)Liqui-Mem( را 
با یک روش جدید و ابداعی بــرای اولین بار در دنیا در 
مقیاس صنعتی ساخته و موفق شده با این تکنولوژی با 
تماس دهنده غشایی، گازها را به صورت کاملًا محلولی 
در آب تا چند برابر غلظت اشباع حل کند. این دستگاه 
برای گازدهی به پساب، جداسازی گازها و گازدهی به 

آب کاربرد دارد.
عضو هیــأت مدیره شــرکت دانش بنیان ســتارگان 
نوآور ســپهر پارس افــزود: تکنولوژی غشــایی نوین 
بکار رفته در این دستگاه، بســتری برای تماس دو فاز 
متفاوت از سیالات با ســطح تماس بالا و حجم کم به 
منظور انتقــال هدفمند گاز فراهم می کنــد. فرخ زاد 

ادامه داد: یکی از معضلات جدی صنایع پالایشگاهی 
و پتروشــیمی تصفیه پســاب های مضر برای محیط 
زیست مانند Spent caustic )کاستیک مستعمل(، 
جداسازی گاز کربن دی اکســید از گازهای با ارزش 
 مانند هیدروژن، گازهای خطرنــاک مانند هیدروژن 

سولفید است.
به گفته عضو هیأت مدیره دانشگاه علم و صنعت، این 
دستگاه فرآیند جداســازی گازی )کربن دی اکسید از 
ســایر گازها( را با هدف ایجاد ارزش افزوده در صنایع 
نفت، پالایشگاهی، پتروشیمی و فرآیند خنثی سازی 
پســاب های مضر برای محیط زیست مانند کاستیک 
مستعمل انجام می دهد. همچنین این دستگاه فرآیند 
گازدهی را در صنایعی چون پــرورش ماهی، گلخانه 
و… با مزایای بسیاری نســبت به روش های متداول 

انجام می دهد.
این فعال فناور بــا بیان اینکه این فناوری پیشــرفته 
موجب رشــد و تحول در صنعت پرورش ماهی کشور 
برای انــواع ماهی از جملــه ماهی قــزل آلا، خاویار، 

ماهی های گرمابی و میگو می شــود، خاطرنشان کرد: 
استفاده از این سیستم امکان توسعه مزرعه بدون نیاز 
به منابع آبی جدید و در نتیجه افزایش حاشیه سود را 

فراهم می کند.
فرخ زاد مزیت های اســتفاده از این فناوری در صنعت 
پرورش ماهی را ازدیاد برداشت از مزارع پرورش ماهی 
و میگو، امکان افزایش حوضچه هــا با منابع آبی ثابت، 
امکان دستیابی به اکسیژن محلول های بالا و ایده آل، 
مانیتورینگ آنلاین غلظت اکســیژن در آب، اکسیژن 
دهی به آب بدون ایجاد حباب، عدم اتلاف انرژی ایجاد 
سطح تماس بسیار زیاد در حجم کم و انتقال گاز بالا، 
طراحی ماژولار و قابلیت افزایش بــا کاهش ظرفیت 
پس از نصب سیستم تمام استیل با بهترین قطعات و 

تجهیزات عنوان کرد.
وی ادامه داد: این شــرکت دانش بنیان با تکیه بر توان 
نیروهای متخصص و دانش آموختگان دانشگاه های برتر 
داخل و خارج از کشور موفق به ساخت سیستم نوین 
گازدهی غشایی به پساب صنعتی کاستیک مستعمل 

جهت خنثی ســازی و تصفیه آن شده است. این فعال 
فناور در ادامه به کاربردهای این فناوری در صنعت نفت 
و گاز اشاره کرد و گفت: استفاده از این تکنولوژی برای 
تصفیه کاستیک مســتعمل، باعث افزایش بهره وری، 
کاهش زمان و دمای مورد نیاز برای خنثی ســازی و 
کاهش خطرات فرایندی و کاهش فضای اشغال شده 

می شود.
فرخ زاد با بیان این مطلب که کاســتیک مســتعمل 
پساب حاصل از حذف گازهای اســیدی با ph بالاتر 
از ۱۴ و شــامل آلاینده های زیست محیطی خطرناک 
و بوی بسیار نامطبوع است، گفت: تولید این پساب در 
پالایشگاه های نفت و گاز و نیز پتروشیمی های کشور 
بالا بوده و تا قبل از این فناوری جدید، هیچ روش تصفیه 
داخلی برای آن وجود نداشــته اســت. وی بیان کرد: 
این فناوری به عنوان اولین روش تصفیه بومی ســازی 
شده کاســتیک مســتعمل در ایران و اولین سیستم 
 تماس دهنده غشــایی برای تصفیه کاستیک مستمل 

در دنیا است.

آمازون اعلام کــرد ۲ نمونه اولیه از ماهــواره هایی 
که برای شــبکه اینترنتی کوییپر برنامه ریزی شده 
بودند، به طور موفقیت آمیز در مــدار زمین فعالیت 
می کنند. قرار اســت طی این پروژه فرایند ارســال 
ماهواره هــای عملیاتــی از نیمــه ۲۰۲۴ میــلادی 
آغاز شــود. شــبکه اینترنــت ماهــواره ای کوییپر 
قرار اســت با شــبکه اســتارلینک متعلق به ایلان 
ماســک رقابت کند و ســرویس پهنای بانــد برای 
 مشــتریان، شــرکت ها و دولت ها در سراسر جهان 

ارائه کند.
آمازون اعلام کرد در ۳۰ روز نخست پرتاب نمونه اولیه 
ماهواره ها آنها به موفقیت ۱۰۰ درصد دست یافتند. 
همچنین این خــرده فروش آنلایــن از ماهواره های 
نمونه اولیه برای تماس های ویدئویی دو طرفه کوتاه 
مدت، پخش فیلم سینمایی با کیفیت بالا در سرویس 
پرایم ویدئو و سفارش آیتم هایی از وب سایت آمازون 

استفاده کرده است. راجیو بادیال نایب ریییس بخش 
تکنولوژی پروژه کوییپر در این باره می گوید: ما هنوز 
باید فعالیت های زیادی انجام دهیم و تولید انبوه نیز 

کار ساده ای نیست.
کمیســیون فــدرال ارتباطــات آمریکا آمــازون را 
ملــزم کرده تــا نیمــی از ۳ هــزار ماهــواره برنامه 
ریزی شــده بــرای خوشــه اینترنتی کوییپــر را تا 
۲۰۲۶ میلادی به فضا بفرســتد. آمــازون با توجه به 
آزمایش موفقیت آمیــز ماهواره هــای نمونه، پیش 
بینی می کند تا ســاخت ماهواره هــا را از ماه آینده 
 شــروع کند تا در نیمه دوم ۲۰۲۴ میــلادی به فضا 

پرتاب شوند.
بادیال تخمین می زنــد تا اواخر ۲۰۲۴ این شــبکه 
قادر به تأمین پوشــش پهنای باند در برخی از نقاط 
جهان خواهد بود و مرحله آزمایشی بتا از اوایل ۲۰۲۵ 

میلادی آغاز خواهد شد.

با فرا گرفتن شدن تب هوش مصنوعی، گرایش جدیدی 
شــکل می گیرد که به تدریج، آینده رایانه های شخصی را 
بازتعریف می کند. همچنان که محبوبیت هوش مصنوعی 
افزایش پیدا می کند، سازندگان رایانه شخصی اکنون در 
حال گنجاندن هوش مصنوعی در دستگاه هایشان هستند 

و احتمالا روند بازار رایانه شخصی را تغییر می دهند.
طی چند سال گذشته، فروش رایانه شخصی افت کرده که 
عمدتا به کاهش تقاضا برای رونق دوران همه گیری کرونا 
نسبت داده می شود. با این حال، کارشناسان صنعت بر این 
باورند که ظهور محصولات هوش مصنوعی مولد مانند چت 
جی پی تی شرکت OpenAI و ارِنی بایدو، ممکن است بازی 
را تغییر دهد. این ابزارهای هوش مصنوعی کاربران زیادی 
را جذب کرده اند. چت بات جی پی تی اکنون ۱۰۰ میلیون 
کاربر هفتگی فعال در سطح جهانی و ارِنی، ۷۰ میلیون کاربر 

در چین دارد.
علاقه رو به رشــد به هوش مصنوعی، به تولد نوع جدید 

رایانه شــخصی یعنی رایانه شــخصی هوش مصنوعی، 
منتهی شده است. این رایانه ها، فقط یک رایانه استاندارد 
نیستند بلکه به تراشه های طراحی شده برای قابلیت های 
 ،AMD هوش مصنوعی مجهزند. به عنوان مثال، شرکت
ســری Ryzen Pro ۷۰۴۰ را عرضه کــرده که یکی از 
نخســتین پردازنده های ایکس ۸۶ مجهز به موتور هوش 
مصنوعی یکپارچه اســت. پیش بینی می شــود تا سال 
۲۰۲۷، حدود ۸۶ درصد از ۳۴ میلیون دســتگاه لپ تاپی 
 که در چیــن عرضه می شــوند، رایانه شــخصی هوش

 مصنوعی باشند.
سازندگان رایانه شخصی مانند لنوو به دنبال تغییر رایانه های 
شخصی به رایانه های شخصی سازی شــده با استفاده از 
هوش مصنوعی هستند. لپ تاپی را تصور کنید که می تواند 
گزارش های کاری را بر مبنای ترجیحات شــما و اســناد 
قبلی، تولید کند. این آینده ای است که لنوو برای رایانه های 

شخصی، مد نظر دارد.

رتبهایراندرردهبندیجدیدسرعتاینترنتثابتماند

صعود چین در اینترنت ثابت

دستیابی دانش بنیان ها به تکنولوژی ابداعی »گاززدای غشایی«

سرمایه گذاری در هوش مصنوعی برای رایانه های آیندهماهواره های اینترنتی آمازون رقیب استارلینک می شوند
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سبکزندگي

آمادگــي وزيــر كشــور بــراي ارائه 
مســتندات خود به مجلس و سازمان 
بازرســي، افزايش انتقــال بيماري از 
 طريق رابطه جنسي معتادان، تجارت

 ۲۰ ميلياردي هر روز خرده فروشان و... 
از مهم ترين مطالب نشست قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد 
مخدر بود. عليرضا جزيني با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه 
مبارزه با مواد مخدر از كشف 555 تن انواع مواد مخدر در سال 93 
خبر داد و اظهار داشت: از ميان مواد مخدر كشف شده، 78 درصد 
ترياك، 14 درصد حشيش، 5 درصد هروئين و مورفين، يك درصد 
شيشه و ۲ درصد ساير مواد مخدر بود و كشفيات به دست آمده در 

سال 93 نسبت به سال قبل آن تفاوتي نداشت. 

 برخورد با 150 سايت آموزش ساخت مواد مخدر
جزيني در ادامه درباره فعاليت برخي سايـت های اينترنتي در موضوع 
آموزش ساخت انواع مواد مخدر نيز گفت: در سال 93، 15۰ پروفايل 
اينترنتي شناسايي شد كه گردانندگان اين صفحات به دنبال آموزش 
و انتشار تصاوير مواد مخدر در فضاي مجازي بودند و در ادامه توسط 

ماموران پليس فتا با آنها  برخورد شد. 

  افزايش 33 درصدي مرگ ومير زنان معتاد
جزيني از اجرايي شــدن بيمه درمان پايه براي همه معتادان 
خبر داد و اين بيمه را شامل همه مراكز سرپايي و اقامتي درمان 
با اولويت كودكان، زنان و معتادان پرخطر دانســت و درباره 
مرگ ومير معتادان بر اثر سوءمصرف مواد مخدر گفت: در سال 
93، ۲ هزار و 468 معتاد مرد و ۲79 معتاد زن بر اثر سوءمصرف 
مواد مخدر جان خود را از دست داده اند كه به ترتيب با 3 درصد 

كاهش و 33 درصد افزايش در اين حوزه روبه رو هستيم. 
قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر همچنين از تهيه 
978 واحد مسكوني براي بهبوديافتگان نيز خبر داد و گفت: 
سال گذشته 343 واحد به افراد بهبوديافته واگذار شده است. 

  دادوستد مواد مخدر در كشور
به گزارش تسنيم، قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
در ادامه از تقاضاي اين ســتاد براي اصلاح قانون پول شــويي 
مصوب ســال 86 نيز خبر داد و گفت: بايد توجه داشــت كه 

دادوستد روزانه ۲۰ ميليارد توماني خرده فروشان مواد مخدر 
در كشور ما را ملزم مي كند تا بندها و مواردي از قانون پول شويي 
كشور را اصلاح كنيم. اين درحاليست كه تجارت سالانه مواد 
مخدر در روسيه 18 ميليارد دلار، در اروپا 13 ميليارد دلار، در 
چين 7/3 ميليارد دلار و در آمريكا 8 ميليارد دلار تخمين زده 

مي شود.  وي در پاسخ به سوالي درباره آمار اعتياد و مصرف مواد 
مخدر در ميان دانشجويان و دانش آموزان، از مصرف ۲/6 درصد 
دانشجويان كشور و همچنين يك درصدي دانش آموزان خبر 
داد و با انتقاد از سياست هاي پيشگيرانه در حوزه دانش آموزي 
افزود: طبق برآوردهاي انجام شــده ۲/6 درصد دانشــجويان 

كشور، مواد مخدر مصرف مي كنند و از اين ميان 1/6  درصد آنها 
مبادرت به مصرف شيشه دارند. وی درباره سخنان وزير كشور 
درباره ورود پول هاي كثيف به عرصه سياســت و درخواست 
مجلس شوراي اسلامي و سازمان بازرسي كل كشور از رحماني 
فضلي براي ارائه مستندات اين ادعا، گفت: وزير كشور از مجلس 

شوراي اسلامي درخواست زماني براي ارائه مستندات خود به 
نمايندگان به صورت غيرعلني كرده است و علاوه بر آن نيز هر 
سازمان مرتبط نيز خواستار مســتندات اين ادعا باشد، ستاد 
مبارزه با مواد مخــدر آمادگي ارائه اين مســتندات به صورت 

كتبي و شفاهي را دارد. 

آمادگي وزير كشور براي ارائه مستندات ورود پول هاي كثيف به سياست 

خردهفروشیروزانه۲۰ميليارديموادمخدر

بررسي ها نشان مي دهد در شــرايطي كه درآمد يك 
كارمند يــا كارگر ايرانــي يك پنجــم درآمد همتاي 
غربي اش هم نيست، پزشكان متخصص ايراني چندين 
برابر همتايان خودشــان در كشــورهاي غربي درآمد 
دارند. در چندماه گذشــته گزارش ها و مصاحبه هايي 
منتشر شد كه درآمد پزشــكان متخصص ايراني را با همكاران شان در ايالات 
متحده و اروپا مقايسه كرده بود. دكتر مسعود پزشكيان، وزير اسبق بهداشت 
و عضو كميســيون بهداشــت و درمان مجلس از درآمد 7 برابري متخصصان 
ايراني در مقايسه با پزشكان آمريكايي )نسبت به درآمد سرانه( سخن گفته و 
دكتر حسن طريقت منفرد كه او هم سابقه فعاليت در وزارت بهداشت را دارد، 
عنوان كرده است كه درآمد يك ســاعت كار در بخش خصوصي ايران برابر با 
۲۰۰ ساعت كار پزشكان فوق تخصصي آلمان است. اما اين اظهارات با واكنش 
وزير بهداشت، دولت يازدهم مواجه شد. در همين ارتباط دكتر عليرضا زالي، 
رئيس كل سازمان نظام پزشكي ايران گفته اســت كه »درآمد بالاي پزشكي 

سرابي بيش نيست«. 

 65 ميليون تومان درآمد ماهانه يك جراح آمريكايي
مطلع شدن از درآمد پزشكان غربي اصلا كار دشواري نيست. چراكه سازمان هاي 
مسئول در اين كشورها درآمد ســالانه پزشكان در رشــته هاي مختلف را براي 
اطلاع عموم اعلام مي كنند. نسبت درآمد پزشــكان نسبت به ساير اقشار جامعه 
در كشورهايي با اقتصاد سوسياليستي نظير آلمان و سوئد در مقايسه با كشورهاي 
سرمايه داري نظير آمريكا معمولا كمتر است. براساس گزارش اداره كار ايالات متحده 
كه در ۲5 مارس ۲۰15 )5 فرودين 1394( منتشر شد، متوسط درآمد سالانه يك 
جراح در ايالات متحده ۲4۰ هزار و 4۰۰ دلار اســت كه معادل حدود 65 ميليون 
تومان درآمد ماهانه مي شود. در همين گزارش درآمد سالانه يك متخصص داخلي 
19۰ هزار و 53۰ دلار گزارش شــده كه معادل حــدود 51 ميليون تومان ماهانه 
مي شود. حقوق متوسط براي تمامي مشاغل در ايالات متحده 47 هزار و ۲3۰ دلار 

در سال است كه معادل درآمد ماهانه حدود 13 ميليون تومان مي شود. 

 درآمد ماهانه 30 ميليوني پزشكان انگليسي و درآمد 11 ميليوني 
مردم

براســاس گزارش اداره ســلامت عمومي بريتانيا در اكتبــر ۲۰14 )مهرماه 
1393( درآمد متوسط پزشكان در انگلستان در 1۲ ماه قبل از گزارش حدود 
74  هزارپوند در ســال بوده كه معادل ماهانه 3۰ ميليون تومان است. درآمد 
سالانه پرستاران و گروه مامايي در انگلستان ســالانه حدود 31 هزار پوند در 
سال ۲۰14 بوده است كه معادل ماهانه 5 ميليون و 1۲۰ هزار ميليون تومان 
 مي شود. در همين حال ميانگين درآمد سالانه تمامي مشاغل در بريتانيا حدود

 ۲7 هزار پوند معادل 11 ميليون تومان است. 

  درآمد پزشكان در اروپا
براساس آخرين گزارش فدراسيون پزشكان اروپا در سال ۲۰14 حداكثر درآمد 
پزشكان شاغل در بيمارستان هاي فرانسه بين 45۰۰ تا 79۰۰ يورو )1۲ تا ۲5 
ميليون تومان(، در ايتاليا بين 45۰۰ تــا 1۲۰۰۰ )1۲ تا 4۲ ميليون تومان(، 
در دانمارك بين 83۰۰ تا 133۰۰ )۲9 تا 46 ميليون تومان( و در اسپانيا بين 
۲4۰۰ تا 43۰۰ يورو )8/5 تا 15 ميليون تومان( است. همچنين متوسط درآمد 
سالانه دستياران پزشــكي در آمريكا 553۰۰ دلار )حدود 15 ميليون تومان 

ماهانه( است. در آلمان متوسط درآمد دستياران رشته پزشكي براساس سال 
تحصيلي وي بين 4۰ تا 54 هزار يورو در سال است كه معادل ماهانه 5 ميليون و 
11۰ هزار تا 5 ميليون و 15۰ هزار تومان مي شود. البته لازم به ذكر است كه از 
درآمدهاي ذكر شده، براساس شرايط كاري، خانوادگي و طبقه مالياتي حدود 
15 تا 4۰ درصد ماليات كم مي شــود. همچنين با وجود نزديك بودن درآمد 
پزشكان به درآمد ساير افراد شاغل در سيستم بهداشتي- درماني و همچنين 
متوسط درآمد ساير مشــاغل در سال هاي گذشــته اعتراضاتي نسبت به اين 
اختلاف در رسانه هاي مختلف اين كشورها منتشر شده است. اعتراض نسبت به 
اين تبعيض ها منجر به وضع قوانيني شده تا سقف درآمد پزشكان كاهش يابد. 

  درآمد پزشكان متخصص ايراني چقدر است؟
بر خلاف كشــورهاي اروپايي و آمريكا، هيچ آمار رســمي از درآمد متوسط و 
همچنين حداقل و حداكثر درآمد پزشــكان متخصص در كشورمان از مراجع 
رسمي نظير وزارت بهداشت، سازمان نظام پزشــكي، وزارت كار يا اداره آمار 
وجود ندارد. گرچه براي پاسخ صريح و روشن به اين سوال كه درآمد متخصصان 
ايراني نسبت به پزشكان ساير كشورها در چه سطحي است نياز به شفاف سازي 
در اين زمينه وجود دارد ولي ســعي كرديم تا با استفاده از شواهد نسبتا متقن 
موجود، ميزان درآمــد متخصصان ايراني را تخمين بزنيــم. اما ارقام متفاوتي 
از سوي دســت اندركاران و صاحب نظران درباره كارانه پزشكان متخصص در 
بيمارستان هاي مختلف گزارش شده اســت. در نامه اي كه 6 تن از نمايندگان 
اقتصاددان مجلس درباره تعرفه پزشــكان به رئيس جمهوري  نوشتند، ضمن 

اعتراض به تبعيض درآمد پزشكان  نسبت به ساير اقشار كادر درماني ذكر شده 
اســت: »دريافتي معاون درمان وزير محترم بهداشت كه متخصص قلب است 
از بيمارستان امام حسين)ع( در تابستان 1391 ماهانه بين 61 تا 83 ميليون 
تومان بوده است. همچنين در خبري كه يكي از خبرگزاري ها در فروردين 1394 
گزارش كرد، حسن غفوري فرد، وزير و نماينده سابق مجلس اذعان داشته كه 
»مدير يكي از بيمارستان ها خودش به من گفت كه من فقط 45 ميليون تومان 
كارانه مي گيرم«. دكتر ايرج خسرونيا، رئيس جامعه پزشكان متخصص داخلي 
ايران نيز بيشترين كارانه ها را مربوط به جراحان قلب و مغز و اعصاب دانست كه 
مي تواند ماهانه تا 7۰ ميليون تومان هم برسد. در مقابل اين رقم ها، معاون درمان 
وزارت بهداشت در خردادماه 1393 اعلام كرد كه استادان دانشگاه كه مطب 

ندارند و در بخش دولتي كار مي كنند كارانه زير1۰ ميليون تومان مي گيرند. 

 عدالت در سلامت بدون شفاف شدن درآمد پزشكان محقق نمی 
شود

با وجود اينكه دريافت زيرميزي توسط برخي از پزشكان متخصص سال هاست 
رواج دارد اما هيچ وقت آمار دقيق از ميزان اين دريافت ها گزارش نشده است. 
اين درحالي بود كه دكتر سيدحسن هاشــمي، وزير بهداشت زيرميزي را در 
فروردين 1393 حدود 7 تا 1۰ هزار ميليارد تومان اعلام كرد )مبلغي حدود سه 
برابر ميزان اختلاس معروف 3۰۰۰ ميلياردي( . با تكيه بر تخمين ايرج نديمي، 
نماينده مردم لاهيجان و ســياهكل در مجلس مبني بر وجود يك گروه 3 هزار 
نفري ماليات گريز در بين پزشكان، اگر اين رقم را كه چيزي حدود ۲/5 ميليارد 

يورو و 3 ميليارد دلار است بين اين تعداد پزشك تقسيم كنيم به درآمد ماهانه 
بين 194 تــا ۲78 ميليون تومان فقط از طريق دريافت زيرميزي مي رســيم. 
بالطبع هرچه تعداد پزشكان زيرميزي بگير بيشتر باشد اين ارقام كمتر مي شود. 
همچنين دكتر ايرج خســرونيا در مصاحبه اي، بيشــترين درآمد را متعلق به 
جراحان مغز و اعصاب دانست كه بين ۲۰۰ تا 3۰۰ ميليون تومان در ماه است. 
ايرج نديمي، نماينده مجلس به وجود دســت كم 3۰۰ پزشك با درآمد ماهانه 

يك ميليارد تومان اشاره كرد. 
در تمامي كشورهاي پيشرفته دنيا، درآمد پزشكان جزئي از بودجه كلي سلامت 
كشور محسوب مي شود و به اين خاطر است كه بايد هر ساله با شفافيت اعلام 
شود. درحال حاضر پاشنه آشــيل طرح تحول نظام سلامت در كشور، افزايش 
نامتقارن تعرفه هاي پزشــكي اســت. در شرايطي كه اساســا درآمد پزشكان 
نامشخص است، چگونه مي توان به دنبال عدالت در ســلامت بود بدون آنكه 
درآمد بخش هاي مختلف سيستم بهداشــتي- درماني قبل از انجام اصلاحات 
مشخص شــده باشــد؟ به گزارش مهر، مهم ترين قدم مي تواند شفاف سازي 
درآمد تمامي گروه هاي شاغل در سيستم بهداشتي- درماني از جمله پزشكان 
متخصص باشد، كاري كه به گفته حسن طريقت منفرد، وزير سابق بهداشت، 
سازمان نظام پزشكي مايل به انجام آن نيست. اكنون اين سوال مطرح است در 
شرايطي كه درآمد يك كارمند يا كارگر ايراني به طور متوسط حتي يك پنجم 
درآمد همتاي آمريكايي و اروپايي خودش نيســت، چطور درآمد يك پزشك 
متخصص ايراني بين 5 تا 1۰ برابر همتاي اروپايي و آمريكايي اوست؟  مسئول 

اين شكاف بزرگ درآمدي كيست؟

درآمد پزشكان متخصص ايراني چند برابر خارجي هاست 

3۰۰پزشکبادرآمدميليارديدرايران
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کشاورزي

عضو شوراي ملي زيتون با بيان اينكه 
بين ۵ تا ۷ هزار تــن روغن زيتون به 
شكل قاچاق وارد كشور مي شود، سه 
روش تشخيص روغن زيتون باكيفيت 
را تشــريح كرد. نادر جلالــت درباره 
بي كيفيت بــودن روغن  زيتون هاي وارداتي به كشــور اظهار 
داشت: اگر واردات روغن  زيتون  از مبادي غيرقانوني و به صورت 
قاچاق انجام شده باشــد چون هيچ گونه نظارتي بر روي آنها 

انجام نمي گيرد، كيفيت مطلوبي ندارند. 

  قاچاق روغن زيتون با واردات رسمي برابر است
وي افزود: درحال حاضر با توجه به مصرف سرانه روغن زيتون 
در كشــور كه حدود ۲۰۰ گرم اســت و همچنين با توجه به 
جمعيت ۷۵ ميليون نفري كشور، نياز ما به روغن زيتون حدود 
۱۵ هزار تن اســت. جلالت با بيان اينكه ميزان توليد داخلي 
روغن زيتون بســته به ســال آور يا ناآور بين ۲ تا ۵ هزار تن 
است، گفت: حدود ۵ هزار تن روغن نيز براساس آمار گمرك 
به صورت رسمي وارد كشور مي شود و بنابراين بين ۵ تا ۷ هزار 

تن نيز به شكل قاچاق وارد ايران مي شود. 

  تعرفه 28 درصدي عامل قاچاق روغن زيتون
وي با اشــاره به اينكه روغن هــاي وارداتي قاچــاق روغن هاي 
استانداردي نيستند، اظهار داشت: اينها روغن هاي پوميس )روغن 
تفاله زيتون( هستند، يعني روغن هايي كه از تفاله زيتون گرفته 
مي شوند. عضو شوراي ملي زيتون افزود: روغن  زيتون هاي قاچاق 
از جنوب كشور، بانه، سردشت و مرزهاي عراق و تركيه وارد كشور 
مي شوند كه علت اين امر نيز تعرفه بالاي واردات روغن زيتون است 
چراكه هم اكنون تعرفه واردات روغن زيتون به صورت فله چيزي 
حدود ۲۸ درصد است و ما به دنبال اين بوديم كه عدد مذكور را به 
۴ درصد كاهش دهيم موافقتي هم در اين زمينه شده كه ممكن 

است در آينده اي نزديك اعلام شود اما فعلا خبري نيست. 

  ايران در قعر رتبه بندي جهاني مصرف روغن زيتون
جلالت با بيان اينكه متوسط مصرف سرانه جهاني روغن زيتون 
۵۰۰ گرم است، اضافه كرد: سرانه مصرف روغن زيتون در سوريه 
۲۷ كيلوگرم، يونان ۲۴ كيلوگرم و در اسپانيا ۱۸ كيلوگرم است، 
ضمن اينكه ايران با مصرف ســرانه ۲۰۰ گرم در قعر رتبه بندي 

بين المللي قرار دارد. وي با اشاره به اينكه بيشتر مردم فكر مي كنند 
روغن زيتون براي سرخ كردن و طبخ مواد غذايي مناسب نيست، 
تصريح كرد: اين مساله نياز به فرهنگ سازي دارد و روغن زيتون 

بهترين روغن براي سرخ كردن است. 

  تشخيص روغن زيتون اصل از تقلبي
عضو شــوراي ملي زيتون دربــاره روش تشــخيص روغن زيتون 

اصل از نوع تقلبي آن اظهار داشــت: روش تشخيص روغن زيتون 
خالص فرابكر براســاس استانداردهاي شــوراي بين المللي روغن 
زيتون )IOC( به شــرح زير اســت: نخســت آنكه رنگ آن بايد 
زرد تا زرد مايل به ســبز باشــد، دوم اينكه بوي ميوه ازجمله بوي 
ســيب، گوجه فرنگي، ميوه زيتون يا علف تازه بدهــد كه البته در 
 اين دو روش امكان تقلــب با افزودن اســانس هاي مختلف وجود

 دارد. 

  تست چشايي؛ بهترين راه تشخيص اصالت روغن 
زيتون

به گزارش مهــر، جلالت ادامــه داد: روش ســوم مهم ترين 
روش تشــخيص بــوده، تاكنون كســي نتوانســته در اين 
زمينه تقلب كند و به تســت چشــايي مربوط اســت. بدين 
صورت كه شــما يك قاشــق غذاخوري روغن زيتــون را در 
دهان خود مي ريزيــد، آن را در داخل دهــان مي چرخانيد 

و با استشــمام هوا آن را پاييــن مي بريد، بايــد پس از چند 
 ثانيــه در انتهــاي گلــو تلخــي و تنــدي حس شــود كه 
گلــو را مي ســوزاند و گاهي ممكن اســت از شــدت تندي 
فرد به ســرفه بيفتد. درســت پس از يك دقيقــه مزه تلخي 
و تندي از بين مي رود و خوشــمزه مي شــود ضمــن اينكه 
 فرد با خــوردن اين روغــن در دهان خود احســاس چربي

 نمي كند.

عضو شوراي ملي زيتون با انتقاد از تعرفه بالای واردات عنوان كرد

ورود ۷ هزار تن روغن زيتون قاچاق 

 معاون وزير جهاد كشاورزي از كاهش
۵۰ درصدي وابستگي به واردات گندم 
خبر داد و گفت: تــراز بازرگاني بخش 
كشاورزي در سال گذشــته با كاهش 
3۲ درصدي به حدود منفي ۵/۵ ميليارد 
دلار رسيد. عبدالمهدي بخشنده اظهار كرد: تاكنون ۸۲6 ميليون 
دلار براي مهار آب هاي مرزي اختصاص يافته كه پس از تبديل به 
ريال، حدود هزار ميليارد تومان براي تكميل پروژه هاي سدسازي 
و اجراي شبكه هاي اصلي آبياري در اختيار وزارت جهاد كشاورزي 
قرار گرفته است. به گفته وي ۱۷۰ هزار هكتار از اراضي كشاورزي 

در سال گذشته تحت پوشش آبياري نوين قرار گرفته اند.
 

 آبياري هــاي نوين براي 200 هــزار هكتار اراضي 
كشاورزي

 بخشــنده اظهــار كــرد: امســال نيــز بــا تاميــن منابع 
۲۰۰ هزار هكتار ديگر از اراضي كشــاورزي تحت پوشــش 
آبياري شبكه هاي نوين قرار خواهند گرفت. معاون وزير جهاد 
كشاورزي يكي از راهبردهاي وزارت جهاد كشاورزي در برنامه 
ششم را توسعه صنايع تبديلي و پرهيز از خام فروشي عنوان 
كرد و گفت: تاكنون ۲۰ درصد از منابع اختصاص يافته به بخش 
كشاورزي از محل صندوق توســعه ملي براي توسعه كشت 

گلخانه اي اختصاص يافته است. 

 افزايش ارزش صادرات بخش كشاورزي
بخشنده گفت: تراز بازرگاني بخش كشاورزي كه در سال ۱39۲ 
منفي ۸ ميليارد دلار بود، در سال گذشته به حدود ۵/۵ ميليارد 
دلار كاهش يافت كه نشــان مي دهد ارزش واردات محصولات 
كشــاورزي كاهش و ارزش صادرات اين محصولات افزايش يافته 
است. وي افزود: در سال گذشته حدود ۱۲ ميليارد دلار واردات صورت 
گرفت كه نســبت به واردات ۱3/۲ ميليارد دلاري در سال ۱39۲ 

كاهش 9 درصدي دارد. 
  صادرات 6/6 ميليارد دلاري محصولات كشاورزي

معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: در سال گذشته حدود 6/6 
ميليارد دلار محصولات كشاورزي صادر شده كه نسبت به سال 
ماقبلش ۲۷ درصد افزايــش دارد. معاون برنامه ريزي اقتصادي 
وزير جهاد كشاورزي گفت: براساس برآوردهاي صورت گرفته 
درسال جاري حدود ۱۱ ميليون تن گندم توليد خواهد شد كه 
پيش بيني مي شود از اين ميزان ۸ ميليون تن توليد كشاورزان 

به دولت فروخته شود. 

 نياز كشور به واردات 2/5 ميليون تن گندم
بخشــنده ادامه داد: با توجه به نياز مصرفي حدود 9 ميليون 
تني كشور به گندم، در سال جاري به حدود ۱/۵ تا ۲/۵ ميليون 
تن به واردات گندم نياز داريم كه در اين صورت مي توان گفت 
ميزان واردات و وابستگي كشور به اين محصول به حدود ۵۰ 
درصد كاهش يافته است. وي تصريح كرد: با توجه به تاكيدات 
دولت مبني بــر كافي بودن ذخاير اســتراتژيك به ويژه گندم 

درحال حاضر ذخاير كشور براي هفت ماه آينده امسال كفايت 
مي كند و در واقع كشور سال 93 را با اين ذخاير به اتمام رساند 

و به سال جديد وارد شد. 

 8 ميليــارد دلار براي احياي دشــت هاي ايلام و 
خوزستان

معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي درباره طرح 
۸ ميليارد دلاري احياي دشت هاي ۵۵۰ هزار هكتاري ايلام 
و خوزستان يا همان طرح مقام معظم رهبري، اظهار كرد: در 
اين طرح اعتبار ۸ ميليارد دلاري اختصاص يافته براي چهار 
سال پيش بيني شــده اســت كه حدود ۵ ميليارد دلار آن به 
وزارت نيرو به عنوان متولي شبكه هاي اصلي آبياري و زهكشي 

و ساماندهي سدهاي كشور اختصاص مي يابد و مابقي آن در 
اختيار وزارت جهاد كشاورزي قرار مي گيرد. 

 تامين اعتبار از طريق واردات كالاهاي اساسي مورد 
نياز كشاورزي

بخشــنده با بيان اينكــه هزينه كرد اعتبــار تخصيص يافته 
به گونه اي اســت كه ارز مــورد نظر از طريــق واردات كالاها 
و محصولات اساســي مورد نيــاز بخش كشــاورزي به ريال 
تبديل و در ايــن طرح هزينه مي شــود، افــزود: در مهرماه 
ســال گذشــته شــيوه نامه چگونگي تبديل دلار پيش بيني 
شــده براي اين طرح بــه ريــال و هزينه در طــرح احياي 
دشــت هاي ايلام و خوزســتان به وزارت جهاد كشــاورزي 

ابلاغ شــد و وزارت جهاد كشــاورزي تا تاريخ بيســت و دوم 
فروردين ماه امســال توانســت ۸۲6 ميليــون دلار اعتبار از 
 اين طريق جــذب و در طرح مقــام معظم رهبــري هزينه 

كند. 

 نظارت وزارت كشاورزي براي جلوگيري از رانت
وي ادامــه داد: در اين طــرح برخي منتقــدان معتقدند كه 
رانت براي برخي از شــركت هاي دولتي زيرنظر وزارت جهاد 
كشاورزي به وجود آمده است اما شركت هاي دولتي از جمله 
شــركت بازرگاني دولتي ايران، شركت پشــتيباني امور دام، 
شركت  نهاده هاي دامي، شركت خدمات حمايتي كشاورزي 
و شــركت تحقيقات آب و انرژي كه براي واردات محصولات 

كشــاورزي به تامين اعتبار اين طرح از طريــق تبديل ارز به 
پول ملي انتخاب شــده اند به اين دليل است كه وزارت جهاد 
كشاورزي مي تواند به صورت كامل بر آنها نظارت كند و بدون 
هيچ دخل و تصرفي اعتبار مورد نياز مصوب را در اجراي طرح 
هزينه كند. معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي 
عنوان كرد: البته دو شركتي كه مورد انتقاد برخي كارشناسان 
قرار گرفته بودند به عنــوان مثال در واردات ذرت تنها ســه 
درصد از سهم بازار وارداتي را به خود اختصاص دادند كه اين 
 ميزان سهم رانت محسوب نمي شود يا اينكه از مجموع بيش از 
۱۲ ميليون تن نهاده دامي مورد نياز وارداتي به كشور تنها ۱۰ 
درصد آن سهم شركت هاي دولتي بوده و 9۰ درصد آن توسط 

بخش خصوصي به كشور واردمي شود. 

معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي: 

وابستگي به واردات گندم نصف شد



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2913 یک شنبه 28 آبان ماه

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان:
در ۶ماهه امسال سود»پتروپالایش 

اصفهان« ۹درصد افزایش یافت
با ٱبر طرح هــای اجرا شــده در طول ۲۴ماه 
فعالیت دکتر محســن قدیــری در هلدینگ 
پتروپالایش اصفهــان گام های پیشــرفت 
چنان با شتاب برداشته شد که نام پالایشگاه 
اصفهان در بین تمام پالایشــگاه های کشور 
در ســکوی اول قــرار گرفــت و رتبــه برتر 
ســود دهی را به خود اختصاص داد. ســود 
پتروپالایــش اصفهــان در میــان آمارهای 
منتشــر شــده  نه تنها کاهشــی نبوده بلکه 
 با  افزایشــی ۲هزار میلیــارد تومانی روبه رو 

بوده است.
در همیــن پیونــد مدیــر عامــل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان در گفتگو با روابط عمومی 
و امور بین الملل پتروپالایش اصفهان عوامل 
موفقیت در ســود دهی پالایشــگاه اصفهان 
را ایجاد انضبــاط مالی و اجــرای طرح های 
مختلف در شــرکت های زیر مجموعه عنوان 
کرد و افــزود:در ســال ۱۴۰۰میزان ســود 
پالایشگاه اصفهان ۱۲همت بود در حالی که 
 در سال ۱۴۰۱سود این مجموعه به ۳۶درصد 

رسید .
دکتر محســن قدیری، با اشــاره بــه اینکه 
تبدیل پالایشــگاه اصفهان بــه پتروپالایش 
از عوامل موفقیت در ســود دهــی بالای این 
شــرکت اســت افزود: هم اکنون طرح های 
شــرکت های تابعه هلدینــگ پتروپالایش 
اصفهــان یکی پــس از دیگــری در مرحله 
بهر ه بــرداری قرار گرفته و همین امر ســود 
 آوری را برای پتروپالایــش اصفهان رقم زده

 است.
وی با اشــاره به اینکه اکنون شــرکت اکسیر 
ایرانیان نیــز کــه در بحث زنجیــره ارزش 
نفت ســفید حرکت می کند دارای دو طرح 
مصوب مهم اســت افزود: یکــی از این طرح 
ها KHT است که بســتر را برای تولید نفت 
ســفید بدون گوگرد آماده مــی کند و طرح 
دیگر کــه ماموریت آن به شــرکت اکســیر 
ایرانیان داده شــده طرح تولیــد الکل های 
 چرب است که برای آن، پیمانکار هم انتخاب 

شده است.
دکتر قدیری ، باتاکید مجــدد به اینکه آنچه 
باعث رشد ســود پالایشــگاه اصفهان است 
شامل انضباط مالی، تسریع در انجام طرح ها 
که باعث افزایش ضریب IRi شده است افزود: 
یکی از طرح های که باعث افزایش سود دهی 
پالایشگاه اصفهان شده است طرح DHT است 
که ۱۶ماه زودتر از برنامــه زمانبندی به بهره 
برداری رســید و ۱۹.۵همت سود زودهنگام 

برای پالایشگاه به همراه داشت.
وی افزود: تســریع در انجام طــرح ها باعث 
کاهش هزینه طرح ها می شــود ، انجام طرح 
هــای حفظ ظرفیــت و افزایش آن توســط 
مهندسی پالایش همواره در حال انجام است 
به گونه ای که ظرفیت اســمی پالایشــگاه 
اصفهان ۳۷۰هزار بشــکه در روز می باشــد 
که این ظرفیــت به ۴۰۰هزار بشــکه در روز 

رسیده است.
مدیرعامــل پتروپالایش اصفهــان، در ادامه 
از افزایــش ســود ۹درصــدی پتروپالایش 
اصفهان در ۶ماهه نخســت امسال نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل خبر داد و گفت: سود 
خالــص پتروپالایش اصفهان در ۶ماه ســال 
قبل ۱۲همت بود که این میزان سود درهمین 

مدت در سال ۱۴۰۲به ۲۳همت رسید .
دکتر قدیــری تصریح کــرد: در همین مدت 
امســال رتبه های آماری و میزان سود دهی 
دیگر پالایشگاه کشورهمگی دارای رشد منفی 
بود و تنها پالایشــگاه اصفهان دارای افزایش 

سود ۹درصد بوده است .
وی ضمن ارائــه آماری از میزان ســود دیگر 
پالایشگاه های کشــورگفت: سود پالایشگاه 
نفت بندرعباس در ۶ماهه سال قبل ۲۲همت 
و در مدت مشابه امسال ۱۰همت با ۵۴درصد 
رشد منفی  بود. همچنین سود پالایشگاه نفت 
تهران در سال قبل ۱۶همت و درهمین مدت 
امسال با ۱۲همت سود و رشد منفی ۲۴درصد 

مواجه بود.
دکتر قدیری مطرح کرد: قطعا با بهره برداری 
و وارد شــدن دیگر طــرح هــای هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان در زنجیره تولید، ســود 
دهی هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزایش 
خواهد یافت و ما درمدت مشــابه سال آینده 
شــاهد رشــد چند برابری ســود پالایشگاه 

اصفهان خواهیم بود.

خبر

مدیرکل کتابخانه های استان در سخنرانی پیش 
از خطبه های نماز جمعه ی ساری تشریح کرد؛

کتابخانه های عمومی کارکرد 
انکار ناپذیر در کاهش آسیب های 

اجتماعی دارند
مدیرکل کتابخانه هــای عمومی اســتان در 
ســخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه ی 
ساری بیان کرد: کتابخانه ها کارکرد انکار ناپذیر 

در کاهش آسیب های اجتماعی دارند.
سکینه خاتون مهدیان پور، مدیرکل کتابخانه های 
عمومی مازندران در سخنرانی پیش از خطبه های 
نماز جمعه ی این هفته ی مصلّی امام خمینی)ره( 
ســاری ، طی هفته ی کتاب وکتابخوانی برگزار 
شــد، ضمن گرامیداشــت یاد و نام ۱۰هزار و 
۴۰۰شــهید دوران دفاع مقدس استان و ادای 
احترام به مقام شامخ شهدای مدافع حرم بویژه  
سردار قاسم سلیمانی، سیّدالشّهدای جبهه ی 

مقاومت، و با بیان اینکه آینده خواندنی است.
شــعار ســی و یکمین هفتــه ی کتــاب، 
کتابخوانــی و کتابــدار اســت، اظهــار کرد: 
کتــاب، معجــزه ی پیامبــر اســام حضرت 
محمّدمصطفــی)ص( اســت و آن حضــرت 
 نبوّت خود را بــا کتاب قرآن کریــم آغاز کرد.

وی با بیان اینکه جامعه ی کتابخوان پله های ترقّی 
را با سرعت طی خواهد کرد، گفت: اگر به دنبال 
توسعه ی اقتصادی هستیم باید زمینه ی توسعه ی 
فرهنگی که راه آن از توسعه ی فرهنگ کتاب و 

کتابخوانی می گذرد را فراهم کنیم.
مهدیان پور با اشاره به مَنویات رهبری درخصوص 
کتاب مبنی برَاینکــه »در اهمیت عنصر کتاب 
برای تکامل جامعه انسانی، همین بس که تمام 
ادیان آســمانی و رجال بزرگ تاریخ بشری از 
طریق کتاب جاودانه مانده اند.«، اذعان داشت: 
وقتی که صحبــت از کتاب به میــان می آید 
در کنــار آن کتابخانه می آیــد، کتابخانه هم 
قدمتی به بلندای تاریــخ دارد. زمانی که خط 
اختراع شــد و فرهنگ شــفاهی بــه فرهنگ 
مکتــوب تبدیل شــد کتابخانه ها بــه وجود 
آمدند و ســپس کتابداران برای ارائه ی فعّالیت 
 کتابخانه ای پا به عرصه ی اجتماع گذاشــتند.

وی به فعّالیــت ســه هزار و ۷۰۰کتابخانه در 
کشــور اشــاره کرد و افــزود: ۱۲۰کتابخانه 
از این تعــداد زیر مجموعــه ی کتابخانه های 
 عمومی اســتان مازندران فعالیــت می کنند.
مهدیان پور با اشــاره به فعّالیت ۳۷ کتابخانه ی 
روســتایی در اســتان، تصریــح کــرد: بیش 
از ۴۰درصد مردم اســتان در روســتاها ساکن 
هستند بنابراین اولویت اداره کل کتابخانه های 
عمومــی، راه اندازی کتابخانه های روســتایی 
اســت. برای تحقّق این مهم، پیگیر راه اندازی 
کتابخانه های ســیّار و تکمیــل و بهره برداری 
 پروژه هــای کتابخانه ای روســتاها هســتیم.

وی بــا بیــان اینکــه ۵۵کتابخانه ســیّار در 
کشــور فعّالیت دارند اما مازنــدران از نعمت 
کتابخانه سیّار بی بهره اســت، اظهار امیدواری 
کــرد تــا پایــان ســال جــاری کتابخانه ی 
 ســیّار در مازنــدران افتتــاح خواهد شــد.
مهدیان پــور، عدالت فرهنگی را شــعار دولت 
سیزدهم اعام کرد و گفت: کتابخانه ی مرکزی 
ساری ۷۰درصد پیشــرفت فیزیکی دارد امید 
 است سال آینده این پروژه به بهره برداری برسد.
وی با بیــان اینکــه کتابخانه هــا، پایگاه های 
فرهنگی و اجتماعی محاّت هســتند، افزود: 
کودکان، نوجوانــان، افراد خــاص و کم توان 
نظیر نابینایــان از کتابخانه هــا همانند دیگر 
 اقشــار جامعه خدمــت دریافــت می کنند.

مهدیان پور با اشــاره بــه نقــش کتابخانه ها 
در کاهش آســیب های اجتماعی بــا برگزاری 
دوره های مشــاوره و آموزشــی، بیــان کرد: 
همچنیــن کتابخانه هــا می توانند بــا ارائه ی 
منابع اطاعاتــی، راه ایجاد کســب وکارهای 
 کوچــک را تســهیل و تســریع کننــد.
وی با بیان اینکــه کتابخانه ها می توانند مکانی 
برای عرضه ی تولیدات کسب وکارهای کوچک 
باشــند، اظهار کرد: از آبان ماه ســال گذشته 
تا کنــون ۲۴درصد اعضــای کودک ونوجوان 
افزایــش داشــت، ۴۲درصد افزایــش امانت 
کتاب را شــاهد بوده ایم، ۱۷درصد نیز اعضای 
 کتابخانه هــای روســتایی رشــد داشــتند.
مهدیان پور در خاتمه، ضمــن ادای احترام به 
مقام شامخ شهدای مظلوم غزه و اعام انزجار از 
جنایات اسرائیل کودک کش، به معرفی کتاب 
پرداخت و گفت: کتاب »دولت یهود« ترجمه ی 
ناصر پورحسن، اساس و بنیان شکل گیری رژیم 
جعلی یهود را بیان می کند که از سوی مؤسسه ی 
مطالعات اندیشه ســازان نور روانه ی بازار نشر 

شده است.

خبر

اصناف

از ابتداي اردیبهشت فروش 
کلیــه محصــولات لبني 
کــه قیمــت  آن به صورت 
غیرقانونــي افزایــش و 
رشد داشــته باشد در کلیه 
واحدهاي لبنیاتي، خواربارفروشي، سوپرمارکت ها و 

فروشگاه هاي زنجیره اي ممنوع مي شود. 
رئیس اتحادیه خواربارفروشــان در ایــن زمینه در 
گفت وگو با »کســب و کار«، گفــت: توافقي میان 
صنف مــا و اتحادیه هــاي فروشــندگان لبنیات و 
ســوپرمارکت داران صورت گرفت و براساس آن قرار 
شــد از اول اردیبهشــت ماه، تمام محصولات لبني 
براساس قیمت هاي به تصویب رسیده به فروش برسد. 
صفر فرهمندجم در ادامه افزود: براساس این توافق و با 
توجه به برنامه ریزي هاي انجام شده توسط دو اتحادیه 
مذکور چنانچــه یکي از کارخانه هــاي لبني قیمت 
محصولات خود را به صورت غیرمجاز افزایش دهند 
از فروش محصولات آنها در واحدهاي خواربارفروشي 

جلوگیري خواهد شد. 
وي اظهار داشــت: بازرســان اتحادیه ها با سرکشي 
مداوم به واحدهاي فروش از قبیل خواربارفروشي ها، 
سوپرمارکت ها و فروشگاه هاي زنجیره اي در صورت 
مشاهده تخلفات آن را به اتحادیه مذکور گزارش کرده 

و با آن مرکز برخورد جدي خواهد شد. 
به گفته صفر فرهمندجم برنامه  اتحادیه بر این اساس 
است که با تشدید نظارت بر عملکرد این مراکز به طور 
قطع از گران فروشي در این زمینه جلوگیري به عمل 

 آید. 
وي افزود: این طرح را از روز سه شنبه )اول اردیبهشت 
ماه( آغاز خواهیم کرد و بازرسان اتحادیه نیز در رابطه 
با اجرایي شــدن این توافق نظارت هاي لازم را انجام 

مي دهند. 
فرهمندجم در عین حال بیان کرد: در برخي مواقع 
شــاهد بودیم برخي کارخانه ها در زمان هاي خاص 
اقدام به افزایش قیمت برخي محصولات مي کردند و 
اگرچه برخوردهاي قانوني لازم با آنها صورت گرفت 
ولي درنهایت فقط مصرف کنندگان بودند که متضرر 

شدند.  رئیس اتحادیه خواربارفروشــان یادآور شد: 
حداقل متراژ خواربارفروش ۱۲ متر اســت و معمولا 
با واحدهاي لبنیاتي یا عطاري که اجناس مشابهي 
را به فروش مي رســانند موازي کاري نیست و کاما 

قانوني است. 
وي خاطرنشــان کرد: ســوپرمارکت ها متفاوت از 
خواربارفروشان هستند و به عنوان واحدي مجزا در 

اتحادیه مربوط به خود فعالیت مي کنند. 
نرخ حبوبات تا پایان تابســتان افزایش 

نمي یابد
رئیس اتحادیه خواربار فروشــان همچنین با اشاره 
به تثبیت قیمت حبوبات در بــازار گفت: نرخ این 
کالاهاي خوراکي تا پایان تابســتان هیچ تغییري 

نمي کند. 
فرهمندجم گفت: قیمت انواع حبوبات در ســال 
جاري هیچ تغییري نکرده اســت و این وضعیت تا 

پایان تابستان نیز ادامه مي یابد. 
وي افــزود: در بازار خواربار به ویــژه حبوبات هیچ 
کمبودي وجود نــدارد، در عین حــال در برخي 
محصــولات بازار با کمبود مشــتري هــم روبه رو 

هستیم. 

فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي؛ مشكل 
بزرگ صنف خواربار

صفـر فرهـمـندجـم همچنین در ادامــه با اشاره 
به یکي از مشکاتي که این صنف با آن روبه روست، 
اظهار داشت: یکي از مشکات جدي این صنف که 
هم اکنون به طــور جدي اعضاي ایــن صنف را در 
رابطه با خرید و فروش اجناس دچار مشکل کرده 
است، وجود فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي است.
 رئیس اتحادیــه خواربارفروشــان تصریح کرد: با 
توجه به اینکه تشــکیل این فروشگاه هاي بزرگ 
که از طریق گروه هاي خاصي که داراي منابع مالي 
و پشتیباني کان هســتند، صورت مي گیرد این 
موضوع باعث مي شــود تهیه اجناس و کالاها در 
مقیاس و تیراژ بالا و ارائه آن به مصرف کنندگان با 

کمترین سود صورت گیرد. 

کاهش درآمد منطقي و قانوني اعضاي 
تحت پوشش

این موارد ســبب کاهش فروش واحدهاي صنفي 
و در نتیجــه آن، کاهش درآمــد منطقي و قانوني 
اعضاي تحت پوشــش شــده اســت. همچنین 

اطمینان مــردم از اعضا مورد ســوال و بحث قرار 
مي گیرد و اعضاي صنف نیز مبــادرت به تعطیلي 
 یا فــروش واحدهــاي صنفي یــا تغییر شــغل

 مي کنند. 
رئیس اتحادیه خواربارفروشــان تصریح کرد: سود 
حاصل میانگین از فروش اجناس ۱۰ تا ۱۲ درصد 
است. این درحالي اســت که به محض بازگشایي 
روزانه مغازه توسط کســبه، ۵ درصد هزینه شامل 
هزینه هــاي آب و برق و تلفن و عــوارض بر دوش 

مغازه داران است. 
فرهمندجــم ادامــه داد: وضعیت حــال حاضر 
بازار تعریــف چنداني نــدارد و عرضه بیشــتر از 
تقاضاســت. شــرکت هاي پخــش و واحدهــاي 
تولیدي اجنــاس زیادي دارند کــه در این حالت 
مجبور بــه دریافت چــک در ازاي فروش اجناس 
 بوده یا اجناس خود را به صورت اشــانتیون ارائه 

مي کنند.
 درحــال حاضــر نــه تنهــا در بــازار خواربــار 
در  بلکــه  نداشــته ایم  قیمــت  افزایــش 
پاییــن  اجنــاس  قیمــت  مــوارد   بعضــي 

هم آمده است. 

 رئیس اتحادیه خواربارفروشان از ممنوعیت فروش محصولات لبني خارج از قیمت مصوب خبر داد

مشکل خواربارفروشان با فروشگاه هاي بزرگ

عضو هیات رئیســه اتاق اصناف 
ایران تاکید کرد: رفع مشــکات 
اقتصــادي نیــاز بــه همدلي و 
همزباني دارد، تــا دولت زمینه 
کســب و کار و افزایش درآمد را 
براي صنوف و تجار فراهم نکند، آنها قادر به پرداخت 

مالیات موردنظر دولت نخواهند بود. 
محمدعلي صدیقي گفت: براي تحقق شعار سال و 
تحقق همدلي و همزباني در بدنه اصناف با دولت، 
قطعا نخســتین گام مثبتي که مي توان برداشت، 

رسیدن به یک توافق مالیاتي مناسب است. 
وي با بیان اینکه براي رسیدن به توافق مالیاتي باید 
دو طرف وضعیت یکدیگر را درک کنند و در مذاکره 
با هم از ادبیات مناسب استفاده کنند، ادامه داد: با 
پیشنهاد دادن برخوردهاي چکشي براي دریافت 

مالیات نمي توان به همدلي و همزباني رسید. 

اصناف پرداخت مالیات براي کشــور را 
مفید مي دانند

نماینده تبریز در اتاق اصنــاف ایران افزود: اصناف 
پرداخت مالیات براي کشور را مفید مي دانند چون 
معتقد هســتند اقتصاد ایران باید از تک محصولي 

بودن و وابستگي به باي سیاه )نفت( خارج شود. 
صدیقي با بیان اینکه اصناف ایران اجازه نمي دهند 
تا وابســتگي ایران به نفت تبدیل به یک حربه در 
دست دشمنان شود، گفت: دولت باید با قرار دادن 
تسهیات در اختیار تولیدکننده و صنعتگر و کمک 
به کسب و کار اصناف وابســتگي اقتصاد به نفت را 
کاهش دهد، اگر دولت همراهــي نکند اصناف به 
تنهایي نمي توانند گره از مشکات اقتصادي باز کند. 

کشور باید از خام فروشي دوري کند
وي تصریح کرد: کشــور باید از خام فروشي دوري 
کند، ما به عنوان متولیان اصناف معتقد به پرداخت 
مالیات هســتیم، اما همانطور که رئیس جمهوري 
تاکید کردند ســانتریفیوژ باید بچرخد اما زندگي 
مردم هم باید بچرخد، ما هم مي گوییم براي دریافت 
مالیات اول باید چرخ بازار بچرخد و به سود برسد تا 

مالیات پرداخته شود. 
عضو هیات رئیســه اتاق اصناف ایــران ادامه داد: 
بنابراین مالیات باید داده شــود اما اول باید به فکر 
حفظ اصناف بود، تغییرات و تنش هاي سیاســي و 
تاثیرات منفي آن بر اقتصاد، بسیاري از اصناف را در 

آستانه ورشکستگي قرار داده است. 
صدیقي بــا بیــان اینکه دولــت نبایــد اصناف 
شناســنامه دار را براي گرفتن مالیات تحت فشار 

بگذارد، گفت: همه باید مالیات بپردازند. ســازمان 
امورمالیاتي به دنبــال راهکار براي دریافت مالیات 
از کســاني که فرار مالیاتي دارند باشد. وي گفت: 
امیدواریم تاش شــود تا در آستانه یکم تیرماه که 
روز بزرگداشت اصناف اســت، خبرهاي خوب به 

اصناف داده شود. 

جلوگیري از ورود کالاي لوکس غیرقانوني
مشاور وزیر صنعت نیز در همین زمینه اظهار داشت: 
انواع مالیات ها، قاچاق و عــوارض گمرکي، باعث 
شکست کالاي تولید داخل، پایین آمدن اشتغال و 

در آخر کاهش درآمد ناخالص ملي مي شود. 
سهیا جلودار زاده گفت: واردات کالایي همیشه یا به 
صورت قانوني و از مبادي رسمي و از طریق گمرکات 
و مرز ها بوده یا به صورت غیرقانوني و بدون مجوز 

انجام گرفته است. 
وي ادامــه داد: البتــه دربــاره کالاهایــي به ویژه 
خودروهاي لوکس نمي توان گفت این کالا از طریق 

مبادي غیرقانوني وارد کشــور شــده زیرا خودرو 
با مجوز و تعرفه هــاي مشــخص و قوانین خاص 
 خود و اغلــب از طریــق مناطق آزاد وارد کشــور 

مي شود. 
مشــاور وزیر صنعت افــزود: در مقابــل کالاهاي 
لوکس دیگري غیر از خودرو هستند که از مرزهاي 
غیرقانوني وارد مي شوند و تعرفه اي را نمي پردازند 
که این دست کالا ها نیرویي بازدارنده براي تقویت 
تولیدات داخل هســتند که باید چاره اي براي این 

کالاها اندیشیده شود. 

ضرورت اخذ مالیات بر ارزش افزوده تنها 
در مرحله مصرف

وي گفت: وزارت صنعت، معــدن و تجارت نیروي 
مازادي در اختیار دارد کــه مي تواند با آموزش آنها 
به عنوان بــازرس از ورود کالاي لوکس غیرقانوني 

جلوگیري کند. 
جلــودار زاده تصریــح کرد: بــا روحیــه اي که در 

برخــي از طبقــات مصرف کننده جامعــه وجود 
دارد نمي تــوان به طــور کل از ورود این دســت 
کالا هــا جلوگیري کــرد اما مي تــوان حقي براي 
تولیدات داخل قائل شــد تا از بازار اختصاصي تري 
برخوردار شوند زیرا کالاي تولید داخل هیچ زمان 
نمي تواند بــا وجود مالیات هــاي مختلف با کالاي 
 خارجي که ایــن مالیات ها را نــداده و قاچاق بوده 

رقابت کند. 
وي افزود: انواع مالیات ها، قاچاق و عوارض گمرکي، 
باعث شکســت کالاي تولید داخــل، پایین آمدن 
اشــتغال و در آخــر کاهش درآمــد ناخالص ملي 

مي شود. 
مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره 
به مالیات بــر ارزش افزوده نیز گفــت: این مالیات 

حساب شده نیست و نیازمند اصاح است. 
وي خاطرنشان کرد: اینکه از تمامي مراحل تولید 
مالیات گرفته مي شود اشــتباه است و تنها باید در 

مرحله مصرف این مالیات اخذ شود. 

 عضو هیات رئیسه اتاق اصناف با اشاره به فشارهاي مالیاتي:

دولت به فکر اصناف شناسنامه دار باشد
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

راز مديران موفق
در اطراف ما همواره مديران موفقي وجود دارند كه رسيدن به جايگاه آنان آرزوي 
هر كدام از ماست.  وقتي پاي داستان رسيدن به اوج اين آدم هاي موفق مي نشيني، 
جداي از تمام نكات مربوط به مديريت عملكرد و برنامه ريزي دقيق و هدفمند آنها، 

متوجه نكته تازه اي مي شوي،»حجم قابل توجه شكست  در زندگي«. 
داستان به موفقيت رسيدن هر كدام از اين مديران از راه هاي گوناگوني مي گذرد؛ 
اما چند معيار بي كم و كاست از جمله برنامه ريزي، پشتكار، اعتماد به نفس و قدرت 

ريسك در زندگي حرفه اي تك تك آنان تكرار شده است. 
به تازگي در حال صحبت با مدير موفق و تحصيل كرده اي بودم كه داســتان به 
موفقيت رسيدنش را شرح مي داد. نكته جالبي كه در حرف هايش به آن اشاره كرد 

اين بود: »تنها تفاوت من با ديگران اين است كه من بيشتر شكست خورده ام!«
در دنياي حرفه اي ها تعاريف بي شماري از موفقيت و مدير برتر وجود دارد. هانري 
كپ در اين باره مي گويد: »موفقيت از آن كســاني نيست كه هرگز دچار ناكامي 
نمي شوند؛ بلكه متعلق به آنهايي است كه هرگز از دوباره مبارزه كردن، بيم و هراس 
ندارند.« براي يك مدير موفق شــدن، هزاران راه و تعريف وجود دارد اما داستان 
مبارزه، زمين خوردن و رسيدن جزو لاينفك زندگي تمام مديران موفق بوده است. 
شناخت نقاط ضعف و قوت يكي از عواملي است كه درصد ريسك در عملكرد را 
كاهش مي دهد و امكان رسيدن به موفقيت را بيشتر مي كند؛ چرا كه موفقيت 

بدون آزمون و خطا هرگز امكان پذير نيست. 
راه رسيدن به هدف، راه پرپيچ وخم و دشواري است كه هيچ يك از مديران موفق 

بدون تجربه طعم شكست به آن دست پيدا نمي كنند.

دو روش ساده  برای جذب مشتری
تقريبا غيرممكن است علاقه مند به شروع كســب وكار جديدی باشيد و بدون 
استفاده از تبليغات به موفقيت برسيد. حتما شما هم تا به حال درگير آگهی های 
خسته كننده  رسانه ها شــده ايد، تبليغاتی كه دقايقی طولانی را صرف معرفی 
مزايای محصولات و تجربيات مثبت مشتريان می كنند. تجربه  بررسی تبليغات 
نشان داده اســت كه تاثير تبليغات كوتاه بر ذهن مشتری بيشتر است و تكرار 
بيش از حد تبليغ و همچنين طولانی شدن آن باعث دل زدگی و نتيجه معكوس 
می شود. علاوه بر اين ، طولانی تر شدن تبليغات باعث افزايش هزينه ها می شود. 
در دنيای كسب وكار برای جذب مشــتری هميشه نيازی به صرف هزينه های 
هنگفت و استفاده از گروه های حرفه ای نيست. گاهی روش های ساده  بازاريابی 
در بلندمدت اثر بسيار زيادی در جذب مخاطب دارد. اگر يك شعار كوتاه درباره 
محصول و خدمات را روی كارت ويزيت با طراحی جالب و خلاقانه چاپ كنيد 
و به دست مشتريان احتمالی برسانيد، به زودی كنجكاوی آنها را به سمت خود 
جلب می كنيد. مثلا شركت سامسونگ در شعار تبليغاتی خود تنها از يك كلمه 
استفاده كرده است: »تصور« يك روش فوق العاده ساده كه هزاران بار مثال آن را 
در اطراف خود ديده ايد، روش »تصديق« است. اين كه افراد معتبر اطراف شما،  
ارزش محصول و خدماتتان را تاييد و حتی ديگران را تشويق به استفاده كنند، 
شما را يك گام بلند به جلو هل می دهد. يك  مهر تاييد از طرف  آنها مي تواند  چنان  
افزايش  فروشي  براي  شما به  ارمغان  آورد كه  با هيچ  مبلغ  و تبليغي  نتوانيد آن  را به 
دست  آوريد. در يك كلام، در شروع كسب وكارهای كوچك، روش های بازاريابی 

هرچه ساده تر و عاميانه تر باشد، توجه مشتری را بيشتر به خود جلب می كند.

بازاريابي رسانه هاي اجتماعي
منظــور از بازاريابي مبتني بر رســانه هاي 
اجتماعــي، فرايند جلب توجــه جامعه به 
يك فرد، موضوع يا برند خاص با اســتفاده 
از سايت هاي رســانه هاي اجتماعي است. 
برنامه هاي بازاريابي مبتني بر رســانه هاي 
اجتماعي معمــولا بر ايجــاد محتوايي كه 
بتواند ضمن جلب توجه كاربران سايت هاي 
اجتماعي، آنها را به اشتراك گذاري محتواي مورد نظر در رسانه هاي اجتماعي 
ترغيب كند، متمركزند. بدين ترتيب پيام شركت/سازمان/فرد مورد نظر، در قالب 
يك زنجيره  از كاربري به كاربر ديگر منتقل مي شود. ويژگي اصلي اين زنجيره 
انتقال پيام، »اعتمادي« است كه افراد قرار گرفته در آن نسبت به هم دارند و در 
نتيجه، تاثيرگذاري پيام مورد نظر بر جامعه هدف به شكل قابل توجهي افزايش 
مي يابد. اين شيوه پيام رساني و تبليغاتي غيرمستقيم در برابر تبليغات سنتي قرار 
دارد كه در آن سازمان ها و افراد سعي مي كنند پيام خود را به صورت مستقيم به 
افراد جامعه هدف بقبولانند. بنابراين مي توان گفت اين شيوه بازاريابي بر تبليغات 

دهان به دهان و ويروسي مبتني است. 
رسانه هاي اجتماعي امروزه تبديل به پلتفرم هايي شــده اند كه به سادگي در 
دســترس افراد داراي اينترنت، قرار دارند. رشــد شــگفت انگيز ظرفيت هاي 
اطلاع رساني اينترنت، باعث شده آگاهي افراد نســبت به سازمان ها / برندها  و 
افراد مشهور نسبت به دهه هاي گذشته به شكل قابل توجهي افزايش يابد و در 
اين ميان، برنده كسي است كه بتواند از ابزارهاي دنياي مجازي  ـكه غالبا نيازمند 
هزينه هاي هنگفت رسانه هاي سنتي مانند تلويزيون و مطبوعات هم نيستند 
ـ براي بهبود تصوير و شناخته تر ســاختن خود و برنامه ها و اهدافش در ميان 

مخاطبان بالقوه و بالفعل مورد نظر خود بهره برداري كند. 
 امروزه بيش از 70 درصد از شركت هاي بزرگ دنيا از رسانه هاي اجتماعي براي 
تاثيرگذاري بر جامعه مخاطب خود استفاده مي كنند. اين شركت ها از روش هاي 
خلاقانه ای چون دامن زدن به شايعات، ايجاد روابط با جامعه مخاطبان، پرورش 
و بهبود روابط، بهبود محصولات و خدمات و ترويج آگاهي نسبت به برند خود در 
ميان مردم در بازه زماني بلندمدت استفاده مي كنند.  در سال هاي اخير ضريب 
نفوذ رسانه هاي اجتماعي در ايران نيز افزايش قابل توجهي يافته است. جدا از 
رسانه هاي اجتماعي خارجي، سايت ها و شبكه هاي اجتماعي داخلي مختلف نيز 
مورد اقبال كاربران ايراني قرار گرفته اند و بازاريابان مي توانند با حضور در اين فضا 
و تعامل با مشتريان بالقوه خود، هم به انجام تحقيقات بازار و كسب اطلاعات مورد 

نياز از سلايق مشتريان بپردازند و هم به اهداف تبليغي خود دست پيدا كنند. 

مهارت

راهکار

آگاهي

از قديم درســت گفته اند كه عقل ســالم در بدن 
سالم است، چرا كه كارشناسان و متخصصان هم 
به اين نتيجه رســيده اند كه ورزش، اصلي ترين 
راه براي حفظ ســلامت بدن است. اما چرا بعضی 
باشگاه ها در جذب مخاطب ضعيف اند، اما بعضی 
ديگر شاهد مشتريان پرشمار، خاص و هميشگی؟ 
چرا بعضی از آنهــا  همه روزهای ســال مملو از 
ورزشكار و بعضی ديگر در انتظار مشتری هستند؟ 
شايد بررسی كســب و كار باشــگاه داران و نقاط 
قوت و ضعف آنها، مخصوصــا آنهايی كه به نوعی 
 خلاقيت را چاشنی كار خود كرده اند، در نوع خود 

جالب باشد. 
يكی از نكاتی كه بايد مورد توجه قرار بگيرد، اين 
است كه برای ايجاد و تاسيس مجموعه ورزشي از 
حداقل تسهيلات بانكی اســتفاده شود و راهبرد 
مجموعه بر اين اساس باشــد كه از سود انباشته 

براي تاسيس و سرمايه گذاری استفاده كند. 
حواس تــان باشــد در مراحــل بعدی هــم اگر 
آوازه باشــگاه تان در جامعــه پيچيــده باشــد، 
احتمــالا می توانيد تجهيزات مــورد نيازتان را از 
تامين كنندگان به صورت اقساط بلند مدت بدون 

كارمزد خريداری كنيد.
داشتن استراتژی »مخاطب قرار دان قشر جوان 
و متوســط به عنوان بازار هدف اصلی«، با توجه 
به جمعيت جوان كشور و با در نظر گرفتن اينكه 
جوانان علاقه و نگاه ويژه ای به توانمندسازی جسم 
خود دارند، از عوامل مهم و تاثيرگذار در موفقيت 
اين مجموعه بوده است.اما همه چيز در مخاطبان 
خلاصه نمی شــود و بايد حواس باشــگاه دار به 
پرســنل هم باشــد. پس از دريافت مدارك ايزو 
9001، 18001، 10002 و 14001 برنامه ويژه 
وجامعی برای آموزش و توانمند ســازی كاركنان 
طراحی شــود و در اين دوره ها آموزش مديريت، 
مشــتری مداری، فنون ارتباط و فروش به صورت 
آموزش مربی گری )مريد و مرشــدی( و آموزش 
در كلاس )به صورت استاد و شاگردي( به صورت 

مستمر برای كليه كاركنان در نظر گرفته شود.
 همچنين برنامه ريزی هايی براي كشــف، جذب، 
استخدام و توانمندسازی كاركنان انجام شود، به 
نحوی كه راهبرد اين مجموعه بر توانمند ســازی 

كاركنان برای ايجاد مزيت رقابتی نسبت به رقبا 
طراحی شــده باشــد، تا بتوانيد درصد بهره وری 

شعب را ارتقا دهيد.
بايد دقت كنيم كه قيمت هم يكی از عناصر اصلی 
موفقيت در زمينه مديريت باشگاه، كارهايی است 

كه نسبت به رقبا انجام می دهيم.
 مهم ترين مزيت رقابتی يك مجموعه نســبت به 
رقبا، داشتن كاركنان وفادار و توانمند از مديران 
ارشــد، داخلی، كاركنان اداری، مالی، مربيان و 
خدمات و پشــتيبانی است كه همگی در رسيدن 
ما به ارزش و اهداف سازمانی مشترك سهيم اند. 
رقابت در ارائه خدمات در صنعت باشــگاه داری 
بسيار فشرده اســت و مديران موفق اين حوزه با 
ايجاد يك مركز تخصصی پزشــكی، ورزشــی و 
زيبايی خدمات بيشــتری نســبت به رقبا برای 

مشتريان فراهم كنند.
تبليغات در زمينه باشگاه های ورزشی زنجيره ای 
نيز اســتراتژی خاصی دارد؛ تبليغات، با توجه به 
پراكندگی شــعب، می تواند بــه دو صورت انجام 
شود: حوزه برندينگ كه براي تمام شعب از طريق 
بيلبورد، اســتند و نشــريه های مرتبط به صورت 
يكجا تبليغ مي شــود و در حــوزه اختصاصی نيز 
براي شعبه های مختلف با توجه به بافت جمعيت، 
خصوصيات منطقه ای و اجتماعی محل هر شعبه، 
به صورت مجزا از طريق پيام كوتاه و بروشــور در 

منطقه آن شعبه تبليغ مي شود. 
اما اصلی ترين تبليغات در ايــن زمينه در واقع  از 
طريق مشــتريان وفادار و كيفيت بالای خدمات 
انجام می گيرد كه البته آثار بسيار بزرگی در معرفی 

به مشتريان جديد نيز دارد. 
همچنين بــه كليــه كســانی كــه در صنعت 
باشگاه داری، بدنســازی، تناسب اندام و سلامتی 
فعاليت می كنند، اين موضوع را بايد يادآور شــد، 
همان طور كه ماموريت ما سلامتی جامعه است، 
ســعی كنيم در حوزه توانمندسازی سرمايه های 
انســانی خود نيــز ســرمايه گذاری كنيــم تا با 
خدمت رسانی به مشتريان و توسعه منابع انسانی 
و فرهنگ ســازی كار در جامعه تلاشی مضاعف 
داشته باشيم تا بتوانيم به كشور عزيزمان ايران هر 

چه بهتر خدمت رسانی كنيم.

باشگاه داری با شیوه های نوین مدیریتی

گزينه های پيشنهادی
حکايت

حقوق کسب و کار آموزش

گاهي اوقات در اين ركودي كه بر اغلب سازمان هاي 
ما حاكم است، شاهد حركت هاي اميدواركننده اي 
هســتيم كه به طــور بالقــوه مي تواننــد موجب 
دگرگوني هاي مثبت و سازنده در سازمان شوند. اما 
متاسفانه به دلايل متعدد هميشه اينگونه حركت ها 
به بار نمي نشــينند و ناتمام مي ماننــد. مثلا »طرح 
تكريم ارباب رجوع« حركت بسيار جالبي در توجه 
به »رضايت مشــتري« بود اما آنگونه كه بايد به ثمر 
ننشست. گاهي اوقات لازم است دگرگوني عمده اي 
در سازمان و »ساختار« آن رخ دهد تا پيامدهايي نظير 

توجه به »رضايت مشتري« معنا يابد. 
در چند دهه گذشته، چنين نيازهايي موجب پيدايش 
مدل ها و نظريه هاي طراحي مجدد سازمان شد. يكي 

از اين رويكردها، بازآفريني سازمان است. يعني كار به 
جايي مي رسد كه ضرورت از نو خلق كردن سازمان 

احساس مي شود!
نكته اي كه مي خواهم بــر آن تاكيد كنم، عارضه اي 
است كه اسمش را »راحت طلبي سازماني« مي گذارم. 
»راحت طلبي« عامل نهاني است كه تصميم به هرگونه 
دگرگونــي را در نطفه خفه مي كند. بررســي علل 
»راحت طلبي« را به فرصتي ديگر موكول مي كنم، 
اما حرف من اين اســت كه تكيه بــر نوش داروها و 
سرهم بندي هاي سريع، درمان ها و هوس ها، در تضاد 

شديد با تكيه بر رهبري دگرگوني ها قرار دارد. 
هيچ راه حل ســاده اي براي مشكلات پيچيده وجود 
ندارد. مشكلات پيچيده، حاصل نگرشي است كه ما 

به مشكل داريم. در پيش گرفتن تفكر هميشگي، پاك 
كردن صورت مســاله و كوتاه مدت انديشيدن همه 
نمودهايی از »راحت طلبي« هستند.  امكان ندارد طي 
چند دقيقه بتوان رفتاري را پيدا كرد كه مشكلاتي را 
كه طي چندين سال نشو و نما كرده اند، از ريشه چاره 
كند. اگر سازماني مي خواهد كارآمدتر و پويا باشد، بايد 
»دگــــرگون« شود. فقط اصلاح كافي نيست، آن هم 
اصلاحي كه در آن عينك »نزديك بين« بر چشم است 

و نه »دوربين« و آينده نگر. 

در فرايند اعتبارات اسنادی، عارضهراحتطلبي
تبادل اطلاعات بانكي چگونه 

صورت می گيرد؟
در مــاده 1010 قانون مدني نيــز اقامتگاه 
انتخابي به رسميت شــناخته شده است. لذا 
اين ماده حكم امكان تعيين انتخاب اقامتگاه 
را به صورت استثنائي از قاعده كلي تكميلي 
بيان شده در صدر ماده را بيان مي دارد. لذا در 
فرض كه بانك گشاينده ايراني باشد، ارسال 
قبولي به بانك گشاينده از سوي ذينفع توسط 
بانك واسطه يا خود ذينفع منجر به تشكيل 
عقد در محل اقامت بانك گشاينده كه همان 

محل تجاري يا كاري مي باشد، مي گردد. 
حكم قانــون تجارت الكترونيكي همســو با 
استدلالاتي اســت كه در بخش اول راجع به 
محل تشكيل عقد صورت گرفت و همچنين 

همسو با اصول و قواعد بين المللي است. 
در بندهــاي ب و ج مــاده 29 قانون تجارت 
راجع به فرضي كه اصل ساز، چند محل كاري 
داشته باشد يا فاقد محل كار يا تجارت باشد 
سخن مي گويد. لذا با توجه به اينكه اعتبار در 
محل تشكيل قرارداد نمي گذارد. زيرا بانك 
گشــاينده مخاطب داده پيام حــاوي قبول 
ذينفع مي باشد. همانطور كه مشاهده گرديد 
در فراينــد مبادلات الكترونيكــي اعتبارات 
اسنادي ميان بانك گشاينده و بانك واسطه 
اعم از ابلاغ كننده و يــا تاييدكننده و بانك 
كارگزار به دليل اســتفاده از يك شبكه امن 
براي تبادلات قابل انتساب به هريك از طرفين 
بوده و زمان و مكان آن كاملا مشخص است. 

همچنين سابقه فرايند مبادلات الكترونيكي 
در يك سيســتم اطلاعاتــي مطمئن درهر 
لحظه قابل دسترســي است. با عنايت به اين 
 امر مي تواند واجد آثــار حقوقي طبق قواعد 

عمومي باشد.
 ماده 30 قانون تجارت بيــان مي دارد: »آثار 
حقوقي پس از انتســاب، دريافت تصديق و 
زمان و مكان ارســال و دريافت »داده پيام« 
موضوع فصول دوم تــا چهارم مبحث چهارم 
اين قانون و همچنين محتــوي »داده پيام« 

تابع قواعد عمومي است.

يكی از سياســتمدارها به هنــگام بازديد از يك 
بيمارستان روانی، از روانپزشــك پرسيد: »شما 
چطور می فهميد كه يك بيمــار از لحاظ روانی به 

بستری شدن در بيمارستان نياز دارد يا نه؟«
 روانپزشك گفت: »ما وان حمام را پر از آب می كنيم 

و يك قاشــق چايخوری، يك فنجان و يك سطل 
جلوی بيمار می گذاريم و از او می خواهيم كه اين 

وان پرآب را خالی كند«. 
مرد گفت: »آهان! فهميدم. آدم عادی بايد سطل را 

بردارد چون بزرگتر است«. 

روانپزشــك گفت: »نه! آدم عادی درپوش زير آب 
وان را بر می دارد... شما دوست داريد تخت تان كنار 

پنجره باشد؟« 
نتیجه: راه حل درســت هميشــه در گزينه های 

پيشنهادی نيست!


